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اقتصادی

جزئیات طرح کارت خرید کالای ایرانی
جزئیات طرح کارت اعتباری خرید کالای ایرانی در سال ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ اعلام شد.

به گزارش ایسنا، پرونده طرح کارت اعتباری خرید کالای ایرانی در حالی سال گذشته 
بسته شد که نه تنها انتقادات عدیده ای به آن وارد شد بلکه دو مجموعه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و نیز بانک مرکزی نسبت به چگونگی اجرای آن چه در خصوص لیست 

کالاهای مدنظر و نیز تسهیلات بانکی معترض بودند.
با این وجود وزارت صنعت، معدن و تجارت به تازگی پیشنهاد جدیدی را به منظور 
اجرای طرح کارت اعتباری خرید کالای ایرانی در سال ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ به بانک مرکزی 
ارائه کرده که حدود ۲۰ روز قبل به تایید و اصلاح سازمان برنامه و بودجه نیز رسیده 
است. بدین منظور پیش بینی دو میلیون کارت اعتباری خرید کالای ایرانی در دستور 
کار قرار گرفته و میزان اعتبار هر کارت به طور متوسط برابر پنج میلیون تومان است تا 
در مجموع طرح مذکور به میزان ۱۰ هزار میلیارد تومان در صورت توافق نهایی بانک 

مرکزی اجرایی شود.
افزایش جامعه تحت پوشش طرح

قرار بر این است که ۶۵۰ هزار کارت اعتباری خرید کالای ایرانی در سال ۱۳۹۶ و 
یک میلیون و ۳۵۰ هزار کارت دیگر طی سال ۱۳۹۷ در اختیار متقاضیان قرار گیرد  و 
جامعه هدف تحت پوشش آن کلیه کارکنان و بازنشستگان دولت و نیز مستمری بگیران 
صندوق تامین اجتماعی خواهند بود. در این طرح، اعتبارات پیش بینی شده توسط منابع 
بانک ها با نرخ سود تسهیلات ۱۸ درصد که شش درصد آن توسط واحدها و ۱۲ درصد 
آن توسط متقاضیان به نفع سیستم بانکی پرداخت خواهد شد در نظر گرفته شده است.

شهریورماه زمان احتمالی آغاز کار
عباس هاشمی  مدیر کل دفتر لوازم خانگی و صنایع فلزی وزارت صنعت معدن و 
تجارت  با تایید این خبر، به ایسنا گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت براساس مصوبه 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی برنامه مورد نظر در راستای اجرای طرح کارت اعتباری 
خرید کالای ایرانی را به بانک مرکزی اعلام کرده و در صورت تایید بانک مرکزی از ابتدای 
شهریورماه سال جاری طرح به مرحله اجرا در خواهد آمد. به گفته وی، مشکلات اجرای 
طرح کارت اعتباری خرید کالای ایرانی در سال گذشته مورد بررسی قرار گرفته تا در 

طرح پیش رو شاهد معضلات پیش آمده نباشیم.

بانک ها امسال چقدر وام می دهند؟
در حالی مجموع تسهیلات دریافتی بانک ها به بخش های اقتصادی در سال گذشته 
تا ۵۴۸ هزار میلیارد تومان پیش رفت که پیش بینی رییس کل بانک مرکزی برای سال 
جاری تا حدود ۶۷۰ هزار میلیارد تومان است. البته فقط ۲۳۰ هزار میلیارد تومان از این 

رقم تزریق جدید خواهد بود.
به گزارش ایسنا، تسهیلات پرداختی بانک ها و موسسات اعتباری به بخش های 
اقتصادی اغلب با روند رشد سالانه همراه است. روندی که طی چند سال گذشته همواره 
رو به رشد بوده و از سال ۱۳۹۲ تاکنون بیش از ۳۰۰ هزار میلیارد تومان بر حجم 
تسهیلات پرداختی شبکه بانکی افزوده شده است. تازه ترین اظهارات سیف - رئیس کل 
بانک مرکزی- از این حکایت دارد که برای سال ۱۳۹۶ پیش بینی شده تا بانک ها حدود 
۶۷۱ هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کنند. البته توضیحات وی از این حکایت 
داشت که از مجموع رقم پیش بینی شده حدود ۲۳۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
جدید خواهد بود و مابقی به تمدید تسهیلات قبلی برخواهد گشت. مجموعه تسهیلات 
می تواند برای متقاضیان جدید دریافت وام و یا افزایش مبالغ مشتریان قدیمی باشد. در 
سال جاری تاکنون و بر  اساس آخرین آمارها بانک ها توانسته اند در پایان سه ماهه اول 
سال تا ۱۰۱ هزار میلیارد تومان به بخش های اقتصادی تسهیلات پرداخت کنند. با 
پیش بینی تسهیلات ۶۷۰ هزار میلیاردی به نظر می رسد تا پایان سال حدود ۵۷۰ هزار 
میلیارد دیگر تسهیلات از سوی شبکه بانکی پرداخت شود. این در حالی است که در 
سال گذشته عملکرد بانک ها نشان داد که تا ۵۴۸ هزار میلیارد تومان دست تسهیلات 
جدید  و قدیمی بود که پرداخت کردند که حدود ۱۳۰ هزار میلیارد تومان نسبت به 
سال ۱۳۹۴ افزایش داشت. از ۵۴۸ هزار میلیارد پرداختی در سال ۱۳۹۵ حدود ۳۵۰ 
هزار میلیارد تومان و به عبارتی ۶۴ درصد به تامین سرمایه در گردش اختصاص داشت. 
رشد تسهیلات دهی بانک ها در حالی رخ می دهد که با توجه به انجماد حدود ۶۰ درصد 
منابع آنها و تنگنای اعتباری که با آن مواجه اند، تامین نقدینگی لازم برای پرداخت این 
تسهیلات اکنون یکی از چالش های نظام بانکی محسوب می شود. موضوع که خود از 
عوامل حرکت بانک ها به سمت اضافه برداشت از بانک مرکزی و قرمز شدن حساب 
آنها می شود. در حالی تامین مالی حدود ۹۰ درصدی اقتصاد بر عهده شبکه بانکی قرار 
دارد که بارها عدم ورود بازارهای دیگر به این موضوع مورد انتقاد مسئولان بانکی قرار 
گرفته است و همواره تاکید کرده اند که باید بنگاه های تولیدی برای تامین مالی به سمت 
بازارهای دیگر از جمله بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم در تامین مالی طرح های 

اقتصادی حرکت کند.

خارجی ها پیاز ایرانی را ۵ برابر ارزان تر از 
ایرانی ها می خرند!

طبق آخرین مشاهدات از بازار مصرف، قیمت پیاز هنوز به وضعیت تعادل نرسیده و 
هر کیلوگرم آن به طور متوسط ۳۵۰۰ تومان در سطح شهر عرضه می شود. این در حالی 
است که با وجود کاهش صادرات این محصول، قیمت هر کیلوگرم پیاز صادراتی بیش از 

پنج برابر ارزان تر از بازار داخلی است!
به گزارش ایسنا، بیش از دو ماه است که از گران شدن پیاز می گذرد و با وجود 
وعده های مسئولان در وزارت جهاد کشاورزی و اتحادیه های مربوطه قیمت این محصول 
همچنان بیش از حد معمول است و گرانی آن ادامه دارد. قیمت پیاز از اواسط خرداد 
ماه امسال روند افزایشی به خود گرفت و ابتدا از کیلویی ۱۵۰۰ تومان به حدود ۳۰۰۰ 

تومان و در مرحله بعد به کیلویی بیش از ۴۰۰۰ تومان در برخی نقاط شهر هم رسید.
 طی دو هفته گذشته اندکی قیمت پیاز کاهشی شد و به کیلویی ۳۵۰۰ تومان رسید 
اما هنوز به تعادل نرسیده است. از سوی دیگر در حالی که طی ماه های گذشته قیمت 
پیاز همچنان روند افزایشی خود را ادامه داده است، آمار رسمی گمرک نشان می دهد 
صادرات این محصول گرچه با کاهش محسوس همراه شده اما همچنان با همان نرخ 

سابق که بیش از ۶.۴ برابر ارزان تر از بازار داخلی است، ادامه دارد.
بر این اساس طی چهار ماه نخست امسال بالغ بر ۳۰ هزار و ۳۴۹ تن پیاز به ارزشی 
بالغ بر پنج میلیون و ۹۸۶ هزار دلار معادل ۱۹ میلیارد و ۴۱۳ میلیون و ۳۳۶ هزار تومان 
به ۱۲ کشور مختلف صادر شده است که به صورت میانگین قیمت هر کیلوگرم پیاز 

صادراتی ۶۳۹ تومان یعنی بیش از پنج برابر ارزان تر از بازار داخلی می شود!
طبق آخرین مشاهدات از بازار داخلی و مغازه های سطح شهر هر کیلوگرم پیاز به طور 
متوسط ۳۵۰۰ تومان عرضه می شود و هنوز تغییر مناسبی در جهت کاهش قیمت پیدا 

نکرده و وعده ها مبنی بر متعادل شدن این محصول به طور کامل عملی نشده است.
درباره دلایل افزایش قیمت پیاز رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و تره بار در روزهای 
گذشته به ایسنا گفته که دلیل کاهش نیافتن منطقی قیمت پیاز در  بازار این است که 
در سال گذشته این محصول از کشاورزان به درستی و با قیمت مناسب خریداری نشد 
و آنها تولید خود را کاهش دادند که سبب شد امسال عرضه پیاز با پراکندگی بیشتری 

مواجه شود.
به گفته مهاجران، به عنوان مثال عرضه پیاز ابتدا از چابهار و شهرهای گرمسیری مانند 
جیرفت، دزفول و آبادان آغاز شد و هم اکنون تقریبا همه بار عرضه پیاز در کشور روی 
دوش اصفهان قرار دارد به همین دلیل تولید و عرضه این محصول از اصفهان نمی تواند 

روی بازار تاثیر چندانی داشته باشد.
با وجود این تفاسیر باید دید قیمت پیاز چه زمانی به نرخ منطقی و متعادل خود 

می رسد و از وضعیت فعلی خارج می شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی  اعلام کرد

کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن بافت فرسوده 
معاون وزیر راه و شهرسازی از تصویب تسهیلات با نرخ سود ۱۲ درصدی برای مالکان 

و ساکنان بافت های فرسوده خبر داد.
محمدسعید ایزدی گفت: در این باره دو مصوبه داریم که یک مورد اعطای تسهیلات 
به انبوه سازان است که در بانک مرکزی انجام شد و مصوبه دوم هم به میزان ۱۰۰۰ 
میلیارد تومان است که امیدواریم ابلاغ شود. معاون وزیر راه و شهرسازی درباره نحوه 
تامین تسهیلات نوسازی بافتهای فرسوده گفت: بانک مسکن از محل استمهال مسکن 
مهر مبلغ ۱۰۰۰ میلیارد تومان به اضافه ۴۰۰۰ میلیارد تومان که خودش اضافه می کند، 
قرار است تسهیلات نوسازی را با نرخ ۱۲ درصد به مالکان و ساکنان بافت های فرسوده 
با سقف ۳۰ - ۴۰ - ۵۰ میلیون تومان پرداخت کند. وی افزود: این تسهیلات جدید در 
مرحله اول شرایطی را برای توانمندسازی ساکنین فراهم می کند و بانک مسکن را به 
عنوان بانک تخصصی، محور این جریان قرار می دهد و شرایط خوبی برای تسهیل شرایط 
نوسازی فراهم می شود. معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در حال حاضر بانک های عامل 
اعم از مسکن و سایر دستگاه ها، تسهیلات را با سود ۱۸ درصدی واگذار می کنند، اما 
در تسهیلات جدیدی که تازه مصوب شده است مردم می توانند بلافاصله تسهیلات ۱۲ 
درصدی در بافت فرسوده دریافت کنند. وی تاکید کرد: بانک مسکن با حذف بروکراسی 
از طریق سامانه به راحتی تسهیلات را در اختیار متقاضیان قرار می دهند و مردم می توانند 

در زمان کوتاهتری تسهیلات دریافت کنند.

رییس کل بانک مرکزی اعلام کرد

آزاد سازی تمامی پول های بلوکه شده ایران
رییس کل بانک مرکزی در پاسخ به پرسشی 
درباره آزاد سازی پول های بلوکه شده ایران 
گفت: وارد شدن پول به ایران بی معنی است  
زیرا  منابع باید به مصرف کالای های مورد نظر 
می رسید و باید دستور پرداخت صادر می شد 
البته هیچ پول بلوکه شده ای نداریم و شرایط 

عادی است.
ولی الله سیف  شنبه شب در  برنامه »نگاه 
بانک   : اظهارداشت  سیما   اول  شبکه  یک« 
مرکزی میزان بدهی دولت به سیستم بانکی 
را ۱۴۵ هزار میلیارد ریال اما دولت ۸۷ هزار 

میلیارد ریال محاسبه کرده است.
این مقام مسئول در ادامه توضیح داد: روند 
فعالیت سیستم بانکی نیازمند اصلاح است و 
نکته مهم این است که نرخ سود بانکی در حال 

کاهش است.
رییس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه 
برنامه های  از دیگر  ارائه تسهیلات  دقت در 
مهم در آینده است، گفت: در سال ۹۲ ستادی 
و  معوقات  بر  تا  شد  تشکیل  فرادستگاهی 
تسهیلات دانه درشت ها تمرکز داشته باشد 
که خوشبختانه شاهد آثار مثبت فعالیت  این 
ستاد هستیم و در حال حاضر این نتیجه حاصل 
شده است که بخش اعظمی از معوقات به تعداد 
اختصاص  گیرندگان  تسهیلات  از  محدودی 
دارد.سیف افزود: رسیدگی به این پرونده ها آغاز 
شده و جا دارد از تلاش رییس قوه قضاییه و 
همکاران در این راه تشکر لازم را داشته باشم.

وی با تاکید بر اینکه سال های تحریم سیستم 
دور  جهانی  استانداردهای  از  را  کشور  بانکی 
کرده است، گفت: بانک های کشور در تلاش 
هستند تا این فاصله را کم کنند که خوشبختانه 
برای رسیدن به  تاکنون فعالیت های خوبی 
درباره  اند.سیف  داشته  استانداردهای جهانی 
لزوم توجه به حفظ انضباط در ارائه تسهیلات و 
رسیدگی به بازپرداخت تسهیلات خرد و کلان 
، گفت: درباره این پرونده ها گزارش های لازم 
به قوه قضاییه ارائه شده است.رییس کل بانک 
به  دولت  بدهی  میزان  تفاوت  درباره  مرکزی 
سیستم بانکی و رقم اعلام شده از سوی وزارت 
امور اقتصاد و دارایی و بانک مرکزی توضیح داد 
که دفتری در وزارت امور اقتصاد و دارایی برای 
رسیدگی به این موضوع تشکیل شده است که 
به جمع بندی درباره میزان بدهی دولت به 
سیستم بانکی رسیده اند اما رقم اعلام شده از 
سوی آن ها با رقم اعلام شده از سوی سیستم 
این  ادامه داد: دلیل  بانکی متفاوت است.وی 
این  برای  بانک مرکزی  این است که  تفاوت 
بدهی هرساله نرخ سودی در نظر گرفته است 
که در محاسبات دولت یا این نرخ وجود ندارد 
یا متفاوت است و همین موضوع باعث تفاوت 
میزان بدهی دولت از سوی سیستم بانکی و 
دولت شده است.به گفته سیف میزان بدهی 
اعلام شده از سوی سیستم بانکی حدود ۱۴۵ 
هزار میلیارد ریال است اما دولت این رقم را ۸۷ 

هزار میلیارد ریال محاسبه کرده است.
تغییر واحد پول در انتظار مجلس

وی همچنین درباره تغییر واحد پول کشور 
اینکه ریال  به دلیل  تومان گفت:  به  ریال  از 
هیچ جایی در میان مردم نداشت و تنها در 
محاسبات آن ها مورد استفاده قرار میگرفت، 
تصمیم بر حذف یک صفر گرفته شد که دولت 
نیز موافقت خود را اعلام کرد و در حال حاضر 
این موضوع در مجلس شورای  منتظر طرح 

اسلامی هستیم.

بازگشت دوباره به دامنه تورم تک رقمی
رییس کل بانک مرکزی درباره روند نرخ تورم 
عنوان کرد: در پایان سال ۹۵ نرخ تورم به ۹ 
درصد رسید و در فروردین و اردیبهشت ماه 
نرخ تورم افزایش یافت و در خردادماه به ۱۰.۲ 

درصد و در تیرماه به ۱۰.۳ درصد رسید.
وی افزود: نرخ تورم نقطه به نقطه روند نزولی 
دارد واین نشان می دهد که دوباره به دامنه نرخ 

تورم تک رقمی باز می گردیم.
رییس شورای پول و اعتبار به اختلاف آمار 
تورم بانک مرکزی و مرکز آمار ایران اشاره و 
بانک  سوی  از  اعلامی  تورم  نرخ  کرد:  بیان 
مرکزی ۲ تا ۳ درصد بالاتر از نرخ آمار تورم 

مرکز آمار ایران است.
تورم انتظاری نزولی است

از  وی ادامه داد: برخی از کالاها نیز متاثر 
روابط بین المللی و قیمت ارز است. باید دقت 
شود که نرخ تورم کنترل شود ولی با این وجود 

تورم انتظاری نزولی است.
سیف با اشاره به اینکه نرخ تورم نقطه به نقطه 
نزولی است، افزود: در ماه های آینده نرخ تورم 
نزولی خواهد بود و ظرف سه ماه آتی نیز به 
همین منوال ادامه می یابد. وی با تاکید بر اینکه 
مهم نرخ تورم کل سال است و اینکه تورم کل 
سال را با چه نرخی می بندیم، افزود: در سال 

۹۶ وضعیت همین گونه خواهد بود.
وی تصریح کرد: نرخ ارز باید متناسب با نرخ 
تعدیل شود به طوریکه در سه ماهه ابتدای سال 
جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته با 
تغییرات ۷ تا ۸ درصدی مواجه بودیم بنابراین 
با  را  دلار خود  نرخ  که  می شود  داده  اجازه 

متغیرهای واقعی اقتصاد تعدیل کند.
همه موسسات غیرمجاز تعیین تکلیف 

شدند
اول  نگاه یک شبکه  برنامه  ادامه  سیف در 
سیما با تاکید بر اینکه مردم باید بین موسسات 
مجاز و غیرمجاز اعتباری تفکیک قاعل شوند، 
غیرمجاز  موسسه  دیگر  خوشبختانه  گفت: 
زیاد  بسیار  با تلاش  این دستاورد  نداریم که 
حاصل شد و همه موسسات غیرمجاز تعیین 

تکلیف شدند.
وی با اشاره به برقراری انضباط مالی جدی 
فعالیت  زمان  در  افزود:  کشور،  پول  بازار  در 
موسسات غیرمجاز تمامی تصمیمات سیاستی 
ما به دلیل فعالیت مخرب موسسات غیرمجاز، 

عملیاتی نمی شد.

رئیس شورای پول و اعتبار تاکید کرد که 
فعالیت  شاهد  عنوان  هیچ  به  بعد  به  این  از 
موسسات غیرمجاز اعتباری در کشور نخواهیم 
بود. وی از استانداران، نیروی انتظامی و وزارت 
کشور درخواست کرد که به هیچ عنوان اجازه 
شروع یک نطفه جدید تحت عنوان موسسه 

اعتباری را با ایجاد شعبه ندهند.
هیچ  تحت  مردم  که  کرد  تصریح  سیف 
از سود  بالاتر  نرخ های سود  فریب  شرایطی 
مصوب شورای پول و اعتبار را نخورند زیرا نرخ 

سود بالاتر، ریسک بالاتری دارد.
مهر اقتصاد با ثامن و کوثر تجمع می شود

رئیس کل بانک مرکزی در خصوص تعیین 
تکلیف موسسه ثامن الحجج گفت: وضعیت 
شده  تکلیف  تعیین  موسسه  گذاران  سپرده 
و  مراجعه  زمانبندی  اساس جدول  بر  باید  و 
مطالباتشان را دریافت کنند. همچنین پرونده 

تشکیل شده و در حال رسیدگی است.
وی با بیان اینکه گاهی برخی موسسه ثامن 
الحجج و ثامن را با یکدیگر اشتباه می گیرند، 
افزود: موسسه ثامن در ابتدا با نام ثامن الائمه 
فعالیت می کرد که با تذکر بانک مرکزی نام 
خاصی  مشکل  اکنون  و  کرد  اصلاح  را  خود 
ندارد. سیف با تاکید بر اینکه موسسه ثامن از 
نظر تعادل دارایی و بدهی متعادل است، گفت: 
حتی بانکهایی که هیچگونه مشکلی ندارند نیز 
اگر در مقطعی برای خروج پول مراجعه زیادی 
به آنها شود ممکن است با کمبود نقدینگی 
مواجه شوند و این مسئله ای طبیعی است و 

مشکلی وجود ندارد.
وی با بیان اینکه بانک مهر اقتصاد نیز مشکل 
به خوبی  بانک  این  و مدیریت  ندارد  خاصی 
عمل کرده است، گفت: قرار است این بانک با 

موسسات ثامن و کوثر تجمیع شود.
موسسات  ایجاد  مشکل  به  اشاره  با  وی 
غیرمجاز گفت: اشخاصی که سابقه تحصیلی 
و تجربی نداشتند به دلیل عدم وجود نظارت 
کافی دست به ایجاد این موسسات زده اند به 
طوریکه برای مثال موسسه ثامن الحجج با ۵۰۰ 
شعبه در کشور فعالیت می کرد و ۱۲ هزار و 
۸۰۰ میلیارد تومان جمع کرده بود که بخشی 

از آن بازیافت شده است.
سیف ادامه داد: صاحب این موسسه ۱۱۹ 
فقره چک برگشتی داشته و مجوز فعالیت آن 
فقط در سبزوار اعتبار داشت که آن  را به کل 
کشور گسترش داده و تخلفاتی چون تطمیع 

افراد، استخدام فرزندان مسئولین و غیره را نیز 
انجام داده است.

مسئول  افزود:  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
موسسه فرشتگان نیز اکنون در زندان به سر 
میبرد و پرونده در حال رسیدگی است که در 
این زمینه باید گزارش های لازم به مردم داده 

شود تا دیگر اینگونه مسائل پیش نیاید.
اینکه  بیان  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
که  است  این  مرکزی  بانک  تلاش  همه 
خسارت به حداقل برسد ،گفت: باید دارایی 
موسسات غیرمجاز شناسایی شود تابه توان 
پرداخت  را  آنها  گذاران  سپرده  مطالبات 
نخست  اولویت  زمینه  این  در  که  کرد 
پرداخت اصل پول و سپس پرداخت سود 
متعارف و در پایان پرداخت سود وعده داده 

شده است.
وی ادامه داد: در مورد موسسه فرشتگان با 
توجه به اینکه تردید داریم که دارایی دارد یا 
خیر، در حال حاضر ۹۰ درصد اصل پول را 
پرداخت می کنیم و اگر دارایی شناسایی شود 
در مرحله بعد پرداخت اصل پول را تکمیل 

خواهیم کرد.
شناسایی  دارای  اگر  اینکه  بیان  با  وی 
نشود نمی توانیم پولی پرداخت کنیم، گفت: 
به منسوبین  دارایی فرشتگان که  تمام  باید 
همچنین  بازگردد.  شده  منتقل  مسئولان 
سهام کاسپین نیز متعلق به سپرده گذاران 

فرشتگان است.
سیف در پاسخ به این انتقاد که بانک مرکزی 
سپرده گذاران ثامن الحجج را در میان سایر 
موسسات فراموش کرده است، گفت: چنین 
مطالبات  پرداخت  و  ندارد  صحت  موضوعی 
سپرده گذاران ثامن الحجج در حال انجام است 
و پرداخت سپرده های تا سقف ۱۰۰ میلیون 
و ۳۰۰  تومان  میلیون  و سپس ۲۰۰  تومان 
میلیون تومان انجام می شود اما سایر موارد باید 

در دادگاه تصمیم گیری شود.
خیابانی  اعتراضات  به  اشاره  با  وی 
به  گفت:  غیرمجاز  موسسات  سپرده گذاران 
اعتقاد بنده این اعتراضات توسط دو گروه انجام 
می شود که گروه اول ایادی مدیران متخلف 
درشت  گذاران  سپرده  دیگر  گروه  و  هستند 
این موسسات هستند که نمی خواهند بگذارند 
سپرده گذاران خرد تکلیفشان مشخص شود 
اما ما تلاش می کنیم که انجام این کار تسریع 

شود.

وضعیت بهتر ایران در نشست آتی  
FATF

وی دربار وضعیت ایران در FATF نیز گفت: 
اقداماتی در ایران در راستای FATF در حال 
شد   خواهد  منعکس  آنها  به  که  است  انجام 
بنابر این پیش بینی می شود در نشست آتی 

وضعیت بهتری داشته باشیم.
رییس کل بانک مرکزی خاطر نشان کرد: 
البته در FATF  نگاه سیاسی و تخصصی وجود 

دارد اما نگاه ما تخصصی است.
بندی  با طبقه    FATF اینکه بیان  با  وی 
کشور ها دامنه ریسک را مشخص می کند؛ 
گفت: از نظر آنها کشورهایی که در لیست سیاه 
هستند این امکان وجود دارد که پولشویی انجام 

دهند یا به تروریسم کمک مالی کنند.
رییس کل بانک مرکزی در پاسخ به پرسشی 
درباره محدودیت شرکت های پتروشیمی و 
صادرات آن ها و اینکه آیا این امر در راستای 
FATF است، گفت: البته این امر الزاما به دلیل 
FATFنیست ضمن اینکه شرایط به گونه ای 
نیست که بانک ها با مشکلاتی مواجه باشند 
البته  برخی بانک ها می ترسند و پیشنهاد شده 
با نهاد نظارتی همکاری هایی انجام دهند ضمن 
اینکه به مسولان چینی برای رفع این مشکل 

اعلام آمادگی برای انجام مذاکره شده است.
صف دریافت وام ازدواج آخر شهریور 

از بین می رود
سیف درباره روند پرداخت وام ازدواج گفت: 
منابع قرض الحسنه نظام بانکی کشور محدود 
است و رشد بالایی ندارد و در عین حال شاهد 
بودیم که مبلع وام ازدواج از ۳ میلیون تومان به 

۱۰میلیون توان افزایش یافت.
رییس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه نظام 
بانکی باید تلاش کند که این نیاز را تامین کند، 
ازدواج طولانی شده  وام  دریافت  افزود: صف 
است بر این اساس از بانک ها دعوت کردیم که 

به طر ح ضربتی بانک مرکزی بپیوندند.
وی با اعلام اینکه تا پایان شهریور ماه امسال 
دیگر صفی برای دریافت وام ازدواج نخواهیم 
داشت، گفت: به طورمیانگین یک ماه زمان و 
طول مدت در صف افراد متقاضی دریافت وام 

ازدواج منطقی به نظر می رسد.
سیف با تاکید بر اینکه به صورت هفتگی این 
موضوع را پیگیری می کنیم و رضایت عمومی 
در این باره وجود دارد، عنوان کرد: همچنین 
برخورد بانک ها در این زمینه مثبت بوده است.

این  به  پاسخ  در  بانک مرکزی  رییس کل 
سوال که آیا منابع بانک ها در حال حاضر برای 
تامین وام ازدواج کافی است، عنوان کرد: منابع 
قرض الحسنه بانک ها در موارد دیگر مصرف 
این  بر  و  است  در حال وصول  که  بود  شده 
زمینه  این  در  دارند  آمادگی  ها  بانک  اساس 
عمل کنند. وی با اشاره به سامانه وام ازدواج 
گفت: همچنین کانالهای ارتباطی برای شکایت 
نیز ایجاد شده  و سامانه خاص ازدواج داریم و 

عملکرد همه بانک ها مشخص است.
رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به سوالی 
درباره ترکیب احتمالی کابینه دوازدهم گفت: 
حکم ریاست کلی بانک مرکزی ۵ ساله است، 
با این وجود تصمیم گیرنده رییس جمهوری 
گیری  تصمیم  عملکرد  به  توجه  با  و  است  
خواهد شد اما دوره های مسولیت بانک مرکزی 
۵ ساله  است و یک سال دیگر نیز از این زمان 
باقی مانده است البته افتحار است که در نظام 

جمهوری اسلامی بتوان فعالیت کرد.

رییس سابق اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد:»اولین کار قبل 
از تشکیل کابینه دولت دوازدهم این است که یک عزم و اراده 
به وجود آید که ما نیاز به جراحی در اقتصاد کشور داریم و با 
مُسکن ها و تصمیمات یک ساله و دو ساله نمی توانیم اقتصاد 

کشور را اصلاح و سالم کنیم.« 
محسن جلال پور با اشاره به عملکرد اقتصادی دولت یازدهم و 
اولویت های دولت دوازدهم، اظهار داشت:»من اگر بخواهم راجع 
به عملکرد اقتصادی دولت یازدهم صحبت کنم، باید از دو بعد 
زمان و مطلب به بررسی موضوع بپردازم.« وی افزود:»از بعد 
زمان، باید ۴ سال عمر دولت را به سه دوره زمانی تقسیم کرد؛ 
کوتاه مدت )سه ماه اول(، میان مدت )دو ساله اول( و بلندمدت 
)دوره چهار ساله(.« رییس سابق اتاق بازرگانی ایران با بیان این که 
من اعتقاد دارم در کوتاه مدت یعنی سه ماهه، دولت یازدهم 
عملکرد، تصمیمات و برنامه ریزی خوبی برای اقتصاد کشور 
داشت، تصریح کرد:»شما آن روزها را به خاطر دارید که کشور 
مشکل جدی در حوزه های مختلف اقتصادی داشت؛ مشکلات 

جدی در حمل ونقل، تحریم، تورم و... .«
جلال پور عنوان کرد:»من فکر می کنم نباید از کنار این موضوع 
به راحتی بگذریم که دولت یازدهم بسیاری از مشکلات اقتصادی 
را مدیریت کرد و با وجود این که برخی از مسایل همچون 
کالاهای استراتژیک و نیازهای مردم به سمت بحران می رفت، 
اما آرامش به کشور بازگشت.« وی با اشاره به عملکرد دولت در 
دو سال اول، متذکر شد:»در دو سال اول دولت یازدهم نیز من 
نمره حد وسط را به دولت می دهم. فکر می کنم دولت در زمینه 
اقتصادی به این سمت حرکت کرد که عرصه بین الملل را برای 
اقتصاد ایران باز کند و عملا به جای این که اقتصاد ایرا در یک 
فضای محصور، بسته و گلخانه ای باشد، به فضای بین المللی وصل 

شود و در نهایت خیلی از گره ها توسط این جریان باز شود.«
رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران ادامه داد:»به 
نظرم دولت در این زمینه نیز موفق بود؛ ضمن این که در همان 
دو سال اول برخی از امور در مسایل اقتصادی به صورت علمی و 
کارشناسی مدیریت شد. یعنی همزمان با مذاکرات برجام، کنترل 
تورم اقدامی بسیار اثربخش بود. از سوی دیگر، با وجود تحریم ها، 

کشور در یک فضای آرامش و تورم قابل دفاع می رفت.«
چرا نتوانستیم میوه برجام را برداشت کنیم؟

جلال پور در ادامه گفت:»اما در این که بعد از برجام دولت چه 
کرد و برنامه ۴ ساله و در نهایت برنامه ریزی ای که باید برای 
دولت های بعدی داشته باشد، من نمره قبولی را به دولت یازدهم 
نمی دهم؛ البته در نمره ای که عنوان می کنم، همه کم کاری و 

قصور به گردن دولت هم نیست.«
هماهنگی،  و  باور  عدم  همکاری،  داد:»عدم  توضیح  وی 
سنگ اندازی ها و کارشکنی های جدی ای که بعد از برجام اتفاق 
افتاد، باعث شد میوه برجام را که هزینه زیادی بابت آن داده 
بودیم و سال ها بابت آن سختی دیده بودیم، برداشت نکنیم. در 

نتیجه یک نمره پایین را در مسایل اقتصادی برای دولت به وجود 
آورد؛ هر چند من اعتقاد دارم در این زمینه کمترین تقصیر را 
دولت داشت.« رییس سابق اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران 
عنوان کرد:»از قدیم گفته اند سرمایه گذاری و جذب سرمایه مثل 
آهویی می ماند که از بوی خطر هم فرار می کند. میوه برجام 
می توانست این باشد که از عرصه بین الملل برای ارتباطات 

بین الملل و سرمایه گذاری مشترک استفاده کنیم.«
جلال پور افزود:»بزرگ ترین تقصیر دولت در این زمینه این بود 
که وزارتخانه های مربوطه در کل نهاد دولت را آماده برای جذب 
سرمایه گذاری و استفاده از برجام نکرد. عمدتا به جای این که 
مجموعه های دولتی به بهبود فضای کسب وکار و رفع قوانین 
مزاحم بپردازند و رتبه ایران را بالا ببرند، به مسایلی پرداختند که 

از این فضا برای خودشان استفاده کنند.«
وی تصریح کرد:«در دو سال پایانی دولت و برنامه ریزی برای 
دولت بعد، باید دولت یازدهم پایه ای برای دولت دوازدهم و 
دولت های بعد می گذاشت. امروز دولت دوازدهم در حالی روی 
کار آمده که هیچ استراتژی، کار مدون و برنامه ای دولت یازدهم 

برای او نگذاشته است.«
جلوی تصمیمات ضد و نقیض گرفته شد

ایران اظهار  اتاق بازرگانی و صنایع و معادن  رییس سابق 
داشت:»در بعد موضوعی و این که در چه زمینه هایی دولت موفق 
بود، باید بگویم دولت یازدهم در برخی موارد موفقیت های غیرقابل 
انتظاری داشت؛ مثل کنترل تورم. ما واقعا تصور نمی کردیم که 
در پایان دولت نرخ تورم زیر ۱۰ درصد باشد که در دو سال دوم 
پایان دولت یازدهم تورم تک رقمی شد و این کار بزرگی بود.« 
جلال پور افزود:»ایجاد آرامش در بازار، کار کارشناسی در خصوص 
مصوبات و جلوگیری از تصمیمات خلق الساعه و تصمیمات ضد 
و نقیض، کارهای مثبتی بود که دولت یازدهم انجام داد. اگرچه 
در برخی زمینه ها ناموفق بود. برای مثال، ما نتوانستیم رونق را در 
دولت یازدهم تجربه کنیم و نیز در بحث بهبود فضای کسب وکار 
و ارتقای رتبه کشور نتیجه نگرفتیم.« وی با اشاره به برنامه و 
اولویت های دولت دوازدهم، عنوان کرد:»من فکر می کنم اولین 
کار قبل از تشکیل دولت دوازدهم و حتی قبل از تشکیل کابینه 
است. دولت دوازدهم و شخص رییس جمهور باید این عزم و 
اراده را در دولت داشته باشند که ما نیاز به یک جراحی در 
اقتصاد کشور داریم و با مسکن ها و تصمیمات یک ساله و دو ساله 
نمی توانیم اقتصاد کشور را اصلاح و سالم کنیم.« رییس سابق 
اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد:»اول از همه، عزم رییس جمهور 
برای تغییر اساسی در ریل اقتصادی کشور و حرکت به سمت 
توسعه بخش خصوصی و کم کردن حضور دولت و شرکت های 

دولتی در اقتصاد است.«
وی خاطرنشان کرد:»با این دیدگاه، در مرحله دوم باید یک تیم 
اقتصادی هم نظر و هماهنگ تشکیل شوند. ما متاسفانه در دولت 
یازدهم شاهد بودیم که تیم اقتصادی هم گرایی لازم را نداشتند.«

امروز سومین دوره ریاست جمهوری حسن روحانی در حالی 
آغاز می شود که دولت اول وی بی سابقه ترین تجربیات در 

عرصه اقتصاد را در کارنامه خود ثبت کرده است. 
چهار سال اول فعالیت دولت حسن روحانی در شرایطی به 
پایان رسید که دولت وی توانست رکورد بی نظیر بالاترین رشد 

اقتصادی در سه دهه اخیر را در کارنامه خود ثبت کند.
در شرایطی که به گفته علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی و 
دارایی متوسط رشد اقتصادی ایران در چهار دهه گذشته بین 
۳ تا ۳.۱ درصد است، اقتصاد ایران توانست رشدی بیش از ۱۲ 
درصد را در سال ۱۳۹۵ تجربه کند. این رشد در آخرین سال 
فعالیت دولت یازدهم در حالی اتفاق افتاد که این دولت وارث 

اقتصادی بی ثبات و آشفته بود.
رشد اقتصادی ایران در سال ۱۳۹۲ ، اولین سال فعالیت 
دولت حسن روحانی برابر با منفی ۱.۹ درصد بود. سال ۱۳۹۱، 
آخرین سال فعالیت دولت دهم نیز اقتصاد رشدی منفی ۶.۸ 
درصد را تجربه کرده و سفره کوچک شده آن تحویل دولت 

یازدهم شده بود.
هر چند بسیاری از کارشناسان عملکرد اقتصادی دولت را 
قابل ستایش و بی نظیر می دانندT اما با این حال برآوردها نشان 
می دهد راه طولانی دولت یازدهم تا بهبود شرایط اقتصاد هنوز 
به پایان نرسیده و دولت دوازدهم نیز مسئولیت های سنگینی 

را در این حوزه داراست. 
موقعیت اقتصاد ایران در چهار سال گذشته تغییراتی جدی 
را شاهد بود اما با این حال اقتصاد همچنان کانون حملات 

منتقدان دولت تلقی می شود. 
دولت دوازدهم هر چند موقعیتی مساعد در حوزه اقتصاد 
داراست،با این حال همچنان میراث دار بحران هایی است که در 
ابتدایی ترین سال های دهه نود، اقتصاد را به خود مشغول کرد 
و حالا در پایانی ترین سال های این دهه که با قرن تازه گره می 

خورد، باید برای حلشان چاره ای اندیشیده شود.
یارانه ؛ چاله یا چاه

یارانه های نقدی که از سال ۱۳۸۹ به مردم ایران پرداخت می 
شود، همراه دولت دوازدهم خواهد بود.  برنامه ای برای تغییر 
روند پرداخت یارانه نقدی نیست.این را مقامات دولت یازدهم 
می گویند و آنچه در برنامه ششم توسعه پیش بینی شده نیز 

گواهی بر تداوم این روند است.
هر ایرانی ماهانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان یارانه نقدی در قالب 
انرژی  یارانه ای،خصوصا  افزایش قیمت اقلام  کمک هزینه 
دریافت می کند.این پول در شرایطی ماهانه به حساب بیش از 
۷۴ میلیون ایرانی واریز می شود که امروز دوباره قیمت بنزین 
در مقایسه با کشورهای همسایه،در ایران پایین است اما مقاومت 
اجتماعی برابر قطع یارانه ها، تداوم پرداخت آن را رقم زده است.
شواهد حاکی از ان است که پای دولت دوازدهم حداقل تا سال 

۱۳۹۹ در چاله یارانه ها باقی خواهد ماند. 

دولت بدهکار 
دولت ایران بدهکار است، نفس بدهکاری برای دولت ها، 
بد نیست، اما وقتی این بدهکاری با بدحسابی گره می خورد، 
اعتماد به نهاد دولت را از میان می برد وسرمایه های اجتماعی 
در معرض خطر قرار می گیرد. دولت یازدهم در شرایطی 
فعالیت خود را آغاز کرد که بدهکار بودن دولت به بانک ها، بانک 
مرکزی ، پیمانکاران، شرکت ها و ... امری بدیهی بود،اما نه رقم 
بدهی مشخص بود و نه دولت پیشین عزمی برای بازپرداخت 
این بدهی های کلان نشان داده بود. احصای بدهی های دولت 
از اقدامات مهم صورت گرفته در چهار سال گذشته تلقی می 
شود. وقتی رقم بدهی ها از ۷۵۰ هزار میلیارد تومان فراتر رفت، 
تازه معلوم شد برآوردهای بدبینانه اولیه، مبنی بر بدهکاری ۳۰۰ 
هزار میلیاردی به شدت خوش بینانه بوده است. بازپرداخت 
بدهی ها در دستور کار دولت قرار گرفت و این روند در دولت 

دوازدهم تداوم خواهد داشت .
بدون تردید ایجاد اطمینان نسبت به بازپرداخت بدهی ها 
مناسبات دولت ایران با سایر بخش های قتصاد را تحت تاثیر 
قرار داده و ایجاد اطمینان نسبت به بازپرداخت این بدهی ها از 
طریق واگذاری اسناد و صدور اوراق بدهی و ... می تواند افزایش 

سرمایه های اجتماعی را در پی داشته باشد.
باز هم اصلاح نظام بانکی 

اصلاح نظام بانکی از مهمترین اولویت های پیش روی دولت 
دوازدهم است.انبوه مشکلات مانع از آن شد که دولت یازدهم 
بتواند در این حوزه قدرت مانور بالایی داشته باشد. رسیدگی به 
وضعیت موسسات مالی و اعتباری غیر مجاز و تلاش برای ایجاد 
ثبات و سامان در بازار پولی کشور هر چند در این دوره کلید 
خورد و بانک مرکزی نظارت بر صورت های مالی بانک ها را آغاز 
کرد، اما راه در این حوزه، نیمه پیموده شده و به نظر می رسد 
دولت دوازدهم روزهای سختی را در این عرصه پیش رو خواهد 
داشت. بانک ها ۱۲ سال را در جزایری دور افتاده از نظام بین 
الملل طی کردند و همین امر فاصله بانکداری ایران با بانکداری 
روز دنیا را به شدت افزایش داده است، تا جایی که بانک ها 
پاشنه آشیل برجام شدند. وقتی ارتباط بانکی ایران با نظام بین 
الملل رها نشد، تیرها یکی پس از دیگری از سوی منتقدان به 
دولت شلیک می شد تا دستاورد هیچ را به رخ بکشد اما بخشی 
از اجرایی نشدن برجام اتفاقا به ساختار خود بانک ها در ایران باز 
می گشت که اصلاح آن جدا از تلاش، عزمی جدی می خواهد.
به این فهرست لازم است یکسان سازی نر ارز، بهبود فضای 
کسب و کار ، رونق سرمایه گذاری در ایران ، سرعت دادن به 
اجرای طرح های عمرانی، افزایش صادرات غیر نفتی ، کاهش 
وابستگی به نفت ، اصلاح ساختار مالیاتی و انبوهی از کارهای 
نیمه تمام را اضافه کرد.آنچه مسلم است اینکه هر چند جاده 
اقتصاد برای دولت دوازدهم هموارتر است اما روزهای سخت 

دولت در پیچ و خم های همین جاده رقم خواهد خورد.

جلال پور رییس سابق اتاق بازرگانی ایران: 

با مُسکن ها نمی توان اقتصاد را اداره کرد
آنچه دوازدهمین دولت باید برای

 اصلاح آن تعجیل کند
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تخلف دو ملی پوش فوتبال موج جدیدی از یک تصمیم 
پر ابهام را در محافل ورزشی و غیر ورزشی ایجاد کرده 
است که بررسی تخلف از الزامات دیپلماسی ورزشی به 

حساب می آید.
وارد شدن به مبحث بازی کردن احسان حاج صفی و 
مسعود شجاعی مقابل تیمی به نمایندگی رژیم اشغالگر 
قدس ابزارهایی را برای بحث می طلبد که اکنون که ۴۸ 
ساعت از زمان برگزاری این مسابقه گذشته فرصت مناسب 

تری برای ورود به آن است. 
شرایط برای ورود به این مسئله می طلبد که دور از 
جانبداری و البته با رعایت این نکته که خط قرمزهای 
نظام جمهوری اسلامی چیست و چرا باید رعایت شود 
قلم را به نگارش واداریم. بی شک از بازی کردن این دو 
بازیکن مقابل نماینده رژیم صهیونیستی نمی توان به 
راحتی گذشت به خصوص که شکل پرداختن رسانه های 
اسرائیلی، فرانسوی و یونانی به این مطلب گواه این است 
که این موضوع فقط برای ایران مهم نبوده و همین نشان 
می دهد که ورزشکاران ایران در حوزه های مختلف تا 
چه اندازه باید مراقبت ویژه ای از خط قرمزها کنند. ابراز 

ناراحتی طیف های مختلف سیاسی و همچنین بخش 
زیادی از مردم در قبال حضور این دو بازیکن مقابل نماینده 
اسرائیل خود نشاندهنده این است که نباید به راحتی از آن 
گذشت و البته زنگ خطری است که خواسته و ناخواسته 

توسط این دو بازیکن به صدا در آمده است. 
زنگ خطر به صدا در آمده تا نهادهای مختلف ورزش 
حواس شان به این باشد که چطور ورزشکاران را راهنمایی 
کنند و اجازه ندهند این چنین پشتوانه ای که با زحمت به 

دست آورند را با یک تصمیم اشتباه خراب کنند.
مسعود شجاعی و احسان حاج صفی بازیکنان امروز و 
دیروز فوتبال ملی ما نیستند و تخلف به این بزرگی و در 
عین حال عجیب از سوی این دو ملی پوش موجی از 
ناراحتی و حتی عصبانیت را نه بین فقط اهالی ورزش و 

فوتبال بلکه غیر ورزشی موجب شده است. 
طیف  نماینده  که  تیمی  مقابل  کردن  بازی  تبعات 
صهیونیست اشغالگر قدس است فقط یک مسابقه دادن 
نبوده و نخواهد بود. در سرزمینی که ورزشکاران به نام تر و 
صاحب موقعیت برای کسب مدال های جهانی و المپیک 
نظام  اصولی  و  کلان  های  سیاست  دادن  نشان  برای 

جمهوری اسلامی ایران حاضر نشدند مقابل این اسرائیلی 
های صهیونیست به مبارزه بپردازند گواه این موضوع است 
که دو ملی پوش فوتبالی ما باید خیلی عمیق تر به این 
مسئله نگاه می کردند و به همین راحتی از کنار این قرعه 

نمی گذشتند. 
البته برای روشن شدن اذهان آن دسته از طیفی که 
با ورزش و قواعد بین المللی آن آشنایی کمتری دارند 
ذکر این نکته ضروری است که به دلیل حساسیت هایی 
که بر برخی مسائل وجود دارد عدم رویارویی با تیم های 
مختلف و نمایندگان از هر کشور و طیفی محرومیت های 
بین المللی وجود دارد و تنها دلیل تحت فشار قرار گرفتن 
دو ملی پوش فوتبال ایران برای حضور در میدان مقابل 
مکابی از رژیم اشغالگر قدس همین نکته بوده است که 
البته برای فرار از این وضعیت راهکارهای مناسبی پیش 
رو بوده که متاسفانه شجاعی و حاج صفی به این راهکارها 

توجهی نکرده اند.
چه بسا بوده اند لژیونرهایی در فوتبال ایران که با دانستن 
این موضوع که ممکن است در بازیهای لیگ قهرمانان 
اروپا و لیگ اروپا با نماینده اسرائیل روبرو شوند در همان 

زمان عقد قرارداد بندی را به قرارداد خود اضافه کرده اند 
مبنی بر اینکه مقابل چنین تیم هایی به میدان نمی روند. 
نمونه بارز و دم دستی این موضوع علیرضا جهانبخش 
است. مدیربرنامه های این بازیکن در یک تصمیم و اقدام 
هوشمندانه وقتی تیم آلکمار در اروپا با مکابی همگروه شد 
با مدیر این باشگاه هلندی جلسه ای را برگزار کرد و با 
توافق دو طرف جهانبخش در دو بازی رفت و برگشت 
مقابل تیم رژیم اشغالگر بازی نکرد. اکنون سوال این است 
که نقش مدیربرنامه های این دو بازیکن در این اتفاق چه 

بود؟
با همه  و حاج صفی  که شجاعی  باشد  یادمان  البته 
تصمیم اشتباهی که برای بازی برگشت گرفتند برای بازی 
رفت که در سرزمین اشغالی قدس برگزار شد به این سفر 
نرفتند و باشگاه یونانی را مجاب کردند که حاضر نیستند به 
سرزمینی پا بگذارند که سیاست های کثیف و غلطی را در 
پیش گرفته است اما نقش مدیربرنامه های این دو بازیکن 

برای بازی برگشت کجا بود؟ 
درست سه روز قبل از برگزاری بازی باشگاه پانیونیوس 
یونان در بیانیه ای تاکید کرد که حاج صفی و شجاعی باید 
در بازی برگشت به میدان بروند. سوال این است بر فرض 
که این دو بازیکن تیم ملی ایران در تصمیم گیری خود 
دچار اشتباه شدند اما نقش فدراسیون فوتبال و روابط بین 
الملل فدراسیون چه می شود؟ آقایان؛ شما سه روز فرصت 
برای رایزنی با باشگاه یونانی داشتید تا دو ملی پوش خود 
را از این دوراهی نجات دهید. آیا ملی پوشان ایران در 

کشورهای اروپایی نیاز به مراقبت و کاور شدن ندارند؟ 
و اما مسئله مهمی که باعث شده تا فشارها از دوش 
کاپیتان تیم ملی و دیگر هم بازی ملی پوشش کم نشود 
این است که موجی از نگرانی بابت ریختن قبح بازی مقابل 
نمایندگان رژیم صهیونیستی به وجود آمده است که نمی 
تواند چندان هم جای نگرانی نداشته باشد اما جلوی ضرر 
را از هر جا که می شود گرفت باید گرفت. این اتفاق شاید 
یک درس بزرگ برای دیپلماسی ورزشی و حتی سیاسی 
تا اجازه ندهیم ورزشکاران ما بدون مشاوره و  باشد  ما 
هدایت شدن درست اقدام به رفتاری کنند که هم برای 

خودشان هزینه باشد هم برای مملکت شان. 
در این بین خطای شجاعی و حاج صفی  اهمیت بسیار 

دارد ومسئولان باید با این موضوع برخورد کنند.
پشیمانی  ابراز  باید  صفی  حاج  و  شجاعی  همچنین 
کرده و با دلجویی از ورزشکاران ما که می توانستند در 
آوردگاه های مهم و بزرگ کسب مدال کنند اما برای خط 
قرمزهای نظام اهمیت قائل شدند هرچه زودتر عذرخواهی 
کنند تا بیش از این ورزش و فوتبال ملی ایران دچار خدشه 

نشود. مسئولان نیز باید با این خطا برخورد 

نمایندگان ایران در خطر حذف از آسیا

ذوب آهن و سپاهان در انتظار آسیایی شدن

طبق قوانین AFC  در صورتی که ۴ نماینده اصلی ایران برای لیگ قهرمانان آسیا در 
سال۲۰۱۷ موفق به اخذ مجوز حرفه ای نشوند، طبق جدول رده بندی، تیم های بعدی 

به AFC  معرفی خواهند شد.
کنفدراسیون فوتبال آسیا با استناد به آیین نامه حرفه ای سازی باشگاه ها اقدام به تعیین 
ضرب الاجلی برای پرداخت بدهی تیم های حاضر در فصل پیش روی این مسابقات کرد.
طبق اطلاعیه این فدراسیون،  در صورتی که باشگاه های حاضر در این مسابقات نتوانند 
تا ۹ شهریور ماه تمام بدهی های خود را به شخصیت های حقوقی و حقیقی پرداخت 
کنند، مجوز حرفه ای آنها صادر نخواهد شد و بر همین اساس نمی توانند در مسابقات 

لیگ قهرمانان آسیا حاضر شوند.
در شرایط فعلی تیم های پرسپولیس، نفت، استقلال و تراکتورسازی چهار نماینده 
ایران در لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۱۸ هستند که هر چهار باشگاه بدهی های هنگفتی را 
از سال های گذشته دارند و در طول یک ماه گذشته نتوانستند این بدهی های چند ده 

میلیاردی را پرداخت کنند.
سوالی که برای جامعه فوتبال مطرح شده این است که در صورت صادر نشدن مجوز 

حرفه ای به باشگاه های مذکور، آیا تیم دیگری از ایران می تواند جایگزین آنها شود؟
در صورتی که هر کدام از نمایندگان ایران موفق به اخذ این مجوز نشوند، فدراسیون 
فوتبال پس از تعامل با AFC  بر اساس جدول رده بندی مسابقات لیگ برتر، نماینده 

بعدی را معرفی می کند.
طبق جدول رده بندی لیگ شانزدهم پس از تراکتورسازی، تیم سوم جدول که به 
عنوان چهارمین نماینده ایران به AFC  معرفی شده به ترتیب ذوب آهن، سپاهان، پیکان، 

استقلال خوزستان و گسترش فولاد در رده های چهارم تا هشتم قرار دارند.
در صورتی که هر یک از نمایندگان ایران در آسیا، نتواند مجوز حرفه ای را اخذ کند، 
یکی از تیم های رده چهارم به بعد لیگ قبل که از نظر بدهی در شرایط مطلوب تری 

نسبت به نمایندگان ایران باشند، به عنوان تیم بعدی به AFC معرفی خواهد شد.
آیا خطر محرومیت استقلال را تهدید می کند؟

انتشار نامه ۱۲ روز پیش سازمان لیگ به باشگاه استقلال در رسانه ها با تقویت شائبه 
محرومیت آبی های پایتخت از رقابت های آسیایی همراه شده است.

سوم مرداد ماه حیدر بهاروند رئیس سازمان لیگ طی نامه ای به سیدرضا افتخاری 
مدیرعامل استقلال، با اشاره به سه مساله اعلام کرد که در صورت حل نشدن این 
مشکلات، احتمالا مجوز آسیایی استقلال لغو خواهد شد و این تیم نمی تواند در لیگ 

قهرمانان آسیا به میدان برود.
سه نکته مد نظر، اول راجع به قرارداد هلمکه بازیکن سابق استقلال بود که در دوره 
سرمربی گری قلعه نویی به استقلال آمد ولی خیلی سریع مصدوم شد و قراردادش با 

آبی ها فسخ شد. ظاهرا استقلالی ها این مساله را حل کرده اند.
دومین نکته مورد اشاره توسعه فوتبال جوانان بود که این مساله هم حل شده است 
اما آخرین مساله، یعنی شکایت کاوه رضایی و آندرانیک تیموریان از استقلال هنوز حل 
نشده و استقلال ۲۵ روز فرصت  دارد تا این پول را پرداخت کند. مسئولان استقلال در 
تلاشند که پول تیموریان را از طریق مطالبات خود که نزد سازمان لیگ است، پرداخت 

کنند و در این میان معتقدند کاوه رضایی مطالبه ای از این باشگاه ندارد.
در کل بعید به نظر می رسد که استقلال در خطر محرومیت باشد و تنها نکته نگران 

کننده برای آبی ها این است که این تیم هنوز به بازیکنانش پرداختی نداشته است.

قائدی رکورد جوان ترین بازیکن تاریخ 
استقلال را در لیگ برتر شکست

بازیکن جوان استقلال رکورد جوان ترین بازیکن آبی های پایتخت را شکست.
تیم فوتبال استقلال روز جمعه به مصاف تیم استقلال خوزستان رفت و مهدی قائدی 
بازیکن جوان آبی های پایتخت از اواسط نیمه دوم به میدان رفت. او در هنگام بازی کردن 
۱۸ سال و ۷ ماه و ۳۰ روز از تولدش گذشته بود و به این ترتیب رکورد امید نورافکن را 
در استقلال و در بازی های لیگ برتر شکست. امید نورافکن در سال ۹۴ مقابل صبای قم 
به میدان رفت و در آن زمان ۱۸ سال و ۸ ماه و ۱۲ روز از تولدش گذشته بود. البته امید 
نورافکن در مقابل ملوان و در جام شهدا هم در سال ۹۳ به میدان رفته بود و با احتساب 
آن بازی که در آن ۱۷ سال و سه ماه و ۱۳ روز از عمرش گذشته بود، همچنان رکوددار 

جوان ترین بازیکن تاریخ استقلال است.

انصاری فرد از المپیاکوس می رود
 سایت رادیو ورزش یونان از جدایی کریم انصاری فرد از المپیاکوس خبر داد و اعلام 

کرد: این بازیکن منتظر پیشنهاد است تا بهترین گزینه ممکن را انتخاب کند.
اوضاع برای کریم انصاری فرد در تیم المپیاکوس خوب پیش نمی رود. بعد از حضور 
سرمربی جدید در این تیم، انصاری فرد کمتر در ترکیب تیمش به میدان می رود و حتی 

در بعضی از بازی ها در فهرست ۱۸ نفره تیم قهرمان یونان نیز حضور ندارد.
رسانه های یونانی درباره وضعیت مهاجم ملی پوش ایرانی، نوشتند: کریم انصاری فرد در 
سال جام جهانی از وضعیت خود راضی نیست و درخواست جدایی داده است. او منتظر 

پیشنهاد باشگاه ها برای خود است تا از بین آنها بهترین گزینه ممکن را انتخاب کند.
انصاری فرد که تجربه ناموفقی در اوساسونا داشت، در پانیونیوس درخشید و همین 
باعث شد که به المپیاکوس برود ولی بعد از جدایی پائولو بنتوی پرتغالی که انصاری فرد با 
نظر او به این تیم آمد، شرایط برای مهاجم ایرانی بد شد. هسنی سرمربی آلبانیایی اعتقاد 

زیادی به انصاری فرد ندارد.

بیت سعید به دنبال بازگشت به ترکیب اصلی 
هافبک استقلال بعد از یک بازی نیمکت نشینی تلاش می کند در بازی با تراکتورسازی 

در هفته سوم لیگ برتر دوباره به ترکیب این تیم برگردد.
حسن بیت سعید یکی از مهمترین خریدهای استقلال در فصل نقل و انتقالات بود 
اما نمایش ضعیف او در بازی با صنعت نفت در هفته اول لیگ برتر باعث شد منصوریان 
او را برای بازی با استقلال خوزستان در هفته دوم ۹۰ دقیقه نیمکت نشین کند.با این 
حال بیت سعید در حال حاضر تمام تلاش خود را می کند که دیگر این اتفاق تکرار 
نشود و در بازی با تراکتورسازی در ترکیب این تیم به میدان برود.بختیار رحمانی فصل 
گذشته پیراهن شماره ۷ فرهاد مجیدی را برتن کرد و در نیم فصل مجبور شد این تیم 
را ترک کند و حالا بیت سعید نمی خواهد به سرنوشت او دچار شود و به همین دلیل 

تمام تلاش خود را می کند که بتواند جای ثابت خود در ترکیب اصلی را پس بگیرد.

سرانجام اعضای هیئت مدیره پرسپولیس 
مشخص شدند

سرانجام پس از مدت ها اعضای جدید هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس معرفی شدند.
مجمع عمومی باشگاه فرهنگی ورزشی پرسپولیس اعضای جدید هیئت مدیره این 
باشگاه را براى مدت دو سال تعیین کرد.بر این اساس علی اکبر طاهرى، ابوالفضل روغنی 
گلپایگانی، حمید گرشاسبی، جعفر کاشانی و محمد حاجی بیگی به عنوان اعضاى جدید 
هیئت مدیره پرسپولیس تعیین شدند. به گزارش تسنیم پیش از این گل زاده و زادمهر 

عضو هیئت مدیره بودند و جای خود را به حاجی بیگی و روغنی دادند.

بازگشت امید ابراهیمی از هفته ششم
هافبک دفاعی تیم فوتبال استقلال تا هفته پنجم لیگ برتر نمی تواند تیمش را همراهی 
کند.امید ابراهیمی که قبل از شروع لیگ برتر تحت عمل جراحی قرار گرفت، بعد از 
پشت سر گذاشتن مراحل درمانی، حالا تمرینات اختصاصی اش را پشت سر می گذارد. 
در مورد زمان بازگشت این بازیکن خبرهای مختلفی مطرح شده است، ولی زمان قطعی 
بازگشت این بازیکن به ترکیب استقلال از هفته ششم خواهد بود. ابراهیمی باید با انجام 
تمرینات ویژه به آمادگی کامل برسد و این بازیکن در دو هفته آینده هم نمی تواند تیمش 
را همراهی کند و این در حالی است که لیگ برتر بعد از پنج هفته تعطیل خواهد شد. 

ابراهیمی از هفته ششم تیمش را در بازی های لیگ برتر همراهی خواهد کرد.

به بهانه رو در رویی دو ملی پوش فوتبال مقابل نماینده رژیم صهیونیستی

شجاعی و حاج صفی زنگ خطر را به صدا درآوردند

قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی گفت: تعجب من این است که چرا وزیر نسبت 
به دوشغله ها اهتمام دارد و مگر قحط الرجال است که از مدیران بازنشسته به عنوان 

وزیر دولت تدبیر و امید در دستگاه های اجرایی استفاده می کند.
امیررضا واعظ آشتیانی مدیرعامل سابق باشگاه استقلال و قائم مقام سازمان تربیت 
بدنی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس در خصوص اظهار نظر مسعود 
سلطانی فر مبنی بر اینکه هیچ نهاد نظارتی در واکنش به انتخاب اعضای هیأت 
مدیره باشگاه استقلال مبنی بر دو شغله بودن و یا بازنشسته بودن آنها اعتراضی 
نکرده است، گفت: اگر دستگاه های نظارتی با علم به اینکه می دانند برخی افراد 
دوشغله و بازنشسته هستند و نسبت به این مسئله ورود نمی کنند باید فاتحه این 
قانون را خواند. البته من صحبت هایم نسبت به اظهارات وزیر ورزش در گفت وگو با 

خبرگزاری فارس است. 
وی افزود: نمی دانم چه لزومی دارد که وزیر ورزش نسبت به دوشغله بودن افراد 
اهتمام دارد مگر قحط الرجال است؟ شخص وزیر ورزش به عنوان نماینده دولت 

تدبیر و امید نباید به دنبال افراد بازنشسته و دوشغله باشد ضمن آنکه سالانه هیأت 
وزیران به برخی افراد مجوز فعالیت می دهد که به درست و غلط بودن این قانون 
کاری ندارم اما چیزی که مشخص است این که قانون اعلام کرده افراد دوشغله و 
بازنشسته به هیچ عنوان حق فعالیت در حوزه های مختلف را ندارند. من واقعاً وقتی 
اظهارات وزیر ورزش را شنیدم متأسف شدم چون با این اظهارات مشخص شد 
دستگاه های نظارتی اهتمام ندارند و به نظر من حالا که اینگونه است نمایندگان 

مجلس باید قانون عدم استفاده از دو شغله ها و بازنشسته ها را وتو کنند.
مدیرعامل سابق استقلال تاکید کرد: نمایندگان مجلس باید محکم تر از قدرتشان 
استفاده کنند و فقط همه چیز را به نهادهای نظارتی نسپارند چون اینگونه می شود 
که باندبازی و قبیله گرایی در برخی دستگاه های اجرایی حاکم می شود و قحط 
الرجال مدیریتی به وجود می آید. جالب است آقایان دو شغله و بازنشسته هیچگونه 
اثرگذاری مثبتی تا حالا از خود نشان نداده و هم جلوی اشتغال یک فرد دیگر را 
گرفته اند و هم جامعه مدیریتی را دچار قحط الرجال کرده اند. تأسف اینجاست که 

مجریان خلاف می کنند و ناظران سکوت.
قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی در ادامه گفت وگو با فارس در خصوص 
غیبت های محمد حسین قریب بعد از معارفه اش به عنوان رئیس هیأت مدیره 
استقلال در جلسات این هیأت مدیره گفت: بارها اشاره کرده ام اگر باشگاه ها طبق 
قانون تجارت اداره شوند همه چیز سرجای خود خواهد بود اگر اعضای هیأت مدیره 
به خاطر غیبت رئیس هیأت مدیره تصمیم گیری ها را به تاخیر انداختند که این کار 
دچار اشکال است زیرا مصوبات هیأت مدیره در غیاب رئیس هم می تواند اجرا شود 

و حتی می شود تصمیم گیری با حداکثر آراء و نفرات انجام شود.
وی افزود: در اساسنامه قید شده اگر کسی در جلسات غیبت دارد رئیس مجمع 
می تواند او را تغییر بدهد و اگر مثلًا اعضای هیأت مدیره ۵ نفر هستند با اکثریت آرا 
می شود تصمیم گیری صورت بگیرد حالا اگر آقای قریب مشکلات خاص خودش را 
دارد این بحث جداست ولی رأی رئیس هیأت مدیره مثل سایر اعضا یک رأی خواهد 

بود و تصمیم گیری ها می تواند در غیاب یک نفر هم اجرایی شود.
آشتیانی در پاسخ به این سوال که چرا یک عضو هیأت مدیره بعد از انتخابش 
به این نتیجه می رسد که ساختار باشگاه دچار مشکل است، گفت: کسی که روز 
اول به عنوان عضو هیأت مدیره انتخاب می شود قطعاً نباید چشم بسته به این 
موضوع ورود کند. برای من جالب است برخی ها عضو هیأت مدیره شده اند و تازه 

فهمیده اند چه مشکلاتی در باشگاه وجود دارد. حالا این سوال به وجود می آید که 
چرا این عضو بی مطالعه آمده و سوال بعد از رئیس مجمع است که چگونه این 
شخص را انتخاب کرده است. وقتی می گویم قحط الرجال یعنی همین. حضور 
افراد دوشغله و بازنشسته اینجاست که کار را دچار مشکل می کند به نظر من 
شخص آقای قریب بعید است که از بابت دو شغله بودن نگران باد و مشکل چیز 

دیگری است.
قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی در خصوص اینکه کادر فنی استقلال و 
مدیریت این باشگاه نام هرایر مگویان را در لیست مازاد این باشگاه قرار داده و در 
صورتی که این بازیکن تیم پیدا نکند باشگاه باید تمام حق و حقوق او را بپردازد و آیا 
به نظر وی این روش هدر رفتن بیت المال نیست؟ گفت: این تصمیم نشان می دهد 
که نظارتی روی عملکرد مدیریتی در دو باشگاه استقلال و پرسپولیس وجود ندارد. 
سوال اینجاست که چه دستی در کار است که نمی خواهند دو باشگاه براساس قانون 
تجارت اداره شوند. سوال من اینجاست کدام مدیر تا به حال به خاطر بدهی های 
گذشته اش مورد موأخذه قرار گرفته است؟ اصلًا چه معیار و نظارتی وجود دارد که 
مثلًا آقایان فتح الله زاده، افشارزاده و افتخاری چه میزان بدهی بر جای گذاشته اند یا 
اصلًا این دوستان چه عملکردی داشتند. وقتی فدراسیون فوتبال ما بی هویت است 

کار به باشگاه ها هم کشیده می شود.
مدیرعامل سابق استقلال تاکید کرد: در همه جای دنیا برای جذب یک بازیکن 
کمیته های مختلف تشکیل می شود و شما می بینید باشگاه پاری سن ژرمن نیمار را 
با ۲۲۰ میلیون یورو خریداری می کند اما آیا به نظر شما این باشگاه بدون مطالعه 
این کار را انجام می دهد؟ اگر پاری سن ژرمن از بابت جذب نیمار ۵۰۰ میلیون یورو 
درآمد نداشته باشد اصلًا او را به خدمت نمی گیرند. وقتی فضا روی نظر سرمربی و 
مدیرعامل می چرخد همین می شود. رئیس مجمع در اینگونه موارد و به خصوص 
در جذب بازیکنان می تواند ورود کند و این اعضای مجامع هستند که قدرت دارند 
و این شخص سلطانی فر است که به عنوان مسئول دو باشگاه می تواند از هیأت 
مدیره سئوال کره و یا حتی آنها را تشویق کند. وقتی از حقوق بیت المال کسی دفاع 
نمی کند و همه چیز در چهارچوب رفاقت می شود اینگونه بدهی ها برای استقلال 
انباشته خواهد شد. شما حتی در فوتبال اعراب هم چنین اتفاقی را نمی بینید چون 
آنها اگر مربی و بازیکن را نخواهند پول بازیکن را می دهند و بدهی به باشگاه اضافه 

نخواهند کرد.

آشتیانی: چرا وزیر دولت تدبیر و امید از دوشغله ها استفاده می کند؟
سلطانی فر از استقلالی ها بپرسد چگونه مگویان را کنار گذاشتند

مدافع تیم نفت تهران که امیدوار است مقابل پرسپولیس به 
میدان برود، می گوید ترسی از مقابله با خط حمله سرخپوشان 
ندارد. محمد نصرتی درباره وضعیت مصدومیتش، شرایط نفت 
تهران در آستانه دیدار روز پنجشنبه مقابل پرسپولیس و ... 

صحبت هایی انجام داده که در ادامه می خوانید:
از وضعیت مصدومیتت چه خبر؟

ناحیه  از  است.  شده  بهتر  گذشته  به  نسبت  وضعیتم 
همسترینگ مشکل دارم، اما روز گذشته به همراه بچه ها 
تمرین کردم. الان هم صبح ها فیزیوتراپی می کنم و امیدوارم که 
بتوانم به دیدار مقابل پرسپولیس برسم. هنوز چیزی مشخص 
نیست. امیدوارم به این بازی برسم، چون برایم خیلی مهم 
است. مقابل بهترین مهاجمان لیگ قرار می گیریم و ترسی هم 

از رویارویی با مهدی طارمی و منشا نداریم.
نفت تهران شروع خیلی خوبی در لیگ برتر داشت. 
کسی فکر نمی کرد تیمی که به زحمت در سوپرجام 
شرکت کرد، چنین شروع خوبی در لیگ برتر داشته 

باشد.
تیم ما روز به روز بهتر می شود و به ثبات می رسد. بعد از آن 
اتفاقاتی که در ابتدای فصل رخ داد، بچه ها انگیزه زیادی دارند. 
مطمئن باشید تیم ما بهتر از این هم می شود. بازیکن ما الان 
به هماهنگی تاکتیکی نرسیده اند و شناخت کافی از یکدیگر 
ندارند. اگر بازیکنان و کادر فنی از یکدیگر شناخت پیدا کنند، 

عملکردمان بهتر هم می شود.
پنجشنبه هفته جاری با پرسپولیس بازی دارید. نظرت در مورد این دیدار چیست؟

پرسپولیس با ثبات ترین تیم لیگ برتر است. آنها تیم خیلی خوب و منسجمی هستند و در دو هفته نخست نتایج خیلی خوبی 
گرفته اند. بازی خیلی سختی مقابل این تیم خواهیم داشت. امیدوارم بازی تماشاگرپنسدی از آب دربیاید.

نفراتی در نفت حضور دارند که می توانند زیبایی این بازی را دو چندان کند. نفراتی مثل حمید درخشان، محسن 
بنگر و ... .

برای همه ما خیلی سخت است که مقابل پرسپولیس بازی کنیم، اما چاره ای نداریم. وقتی شما در یک تیم بازی می کنید، از آن 
خاطره دارید و عناوینی به دست می  آورید، قطعاً سخت است که مقابلش بازی کنید. به هر حال این هم طبیعت فوتبال است.

اگر به پرسپولیس گل بزنی، خوشحالی می کنی؟
نه، اصلًا. دوست ندارم حتی یک درصد هم دل هواداران پرسپولیس را بشکنم. من به پرسپولیس، تراکتورسازی و پاس عِرق خاصی 

دارم.
راستی؛ توانستی طلبت را از گسترش فولاد بگیری؟

نه، آقای نصیرزاده )مدیرعامل باشگاه گسترش فولاد( مرا در »بلاک لیست« تلفنش قرار داده. تا این لحظه به احترام آقای زنوزی 
)مالک باشگاه گسترش فولاد( که خیلی خوب و پرتلاش کار می کند، چیزی نگفته ام، اما این کارها اصلًا خوب نیست.

دروازه بان تیم صدرنشین پارس جنوبی گفت: » درحال 
حاضر کت تن تیم ما است.« تیم فوتبال پارس جنوبی در اولین 
سال حضورش در لیگ برتر فوتبال ایران توانست با دوبرد با 
ارزش در دو هفته اول به صدر جدول رده بندی برسد.  محسن 
فروزان دروازه بان پارس جنوبی، که توانسته نقش مهمی در 
موفقیت های تیمش در ابتدای فصل ایفا کند درباره شرایط 
اینروزهای پارس جنوبی گفت: » شرایط تیم درحال حاضر 
خیلی خوب است. ما دوتا بازی یکی خارج از خانه و دیگری در 
زمین خودمان انجام دادیم و در هر دو بازی هم توانستیم برنده 
شویم.«  دروازه بان پارس جنوبی در ادامه گفت: » الان شرایط 
ایده آلی داریم و در صدر جدول هستیم. تمام تلاشمان را می 
کنیم که صدر جدول را حفظ کنیم. الان سرنوشت صدرنشینی 
ما دست خودمان است باید از این موقعیت استفاده و صدر را 
حفظ کنیم.« کمتر کسی فکرش را می کرد که پارس جنوبی 
در اولین سال حضورش در لیگ برتر بتواند با شش امتیاز از دو 
بازی صدرنشین شود. محسن فروزان با تایید این موضوع گفت: 
» بله این واقعیت دارد که خیلی ها فکرش را نمی کردند که ما 
اینقدر قوی کارمان را شروع کنیم. بعد از بازی های دوستانه ای 
که قبل از فصل انجام دادیم از گوشه و کنار می شنیدیم که می 
گفتند پارس جنوبی کاندیدای سقوط است اما ما ثابت کردیم 
که آسانسور لیگ برتر نیستیم و جایگاهمان در لیگ برتر یک 
جایگاه مناسب و در رده های  بالا است.« او با اشاره به اهداف 
پارس جنوبی در این فصل هم گفت: » هدف باشگاه ما این 

است که امسال در لیگ برتر بمانیم. به نظر من اگر بتوانیم امسال در لیگ برتر بمانیم کار بزرگی انجام داده ایم.« محسن فروزان درباره 
بازی روزجمعه تیمش برابر سپاهان گفت: » بازی با سپاهان که شیر زخمی است آن هم در اصفهان کار خیلی سختی است. درواقع 
باخت سپاهان به پدیده با ۴ گل بسیار کار ما را برای این بازی سخت کرده است. اما باید از این بازی سخت هم امتیاز بگیریم و صدرجدول 
را حفظ کنیم. می دانیم کار سختی داریم اما این را هم می دانیم که تیممان توانایی انجام کارهای دشوار را دارد.« دروازه بان این فصل 
پارس جنوبی جم درباره دیدگاه های فنی مهدی تارتار که تا قبل از این به یک مربی با افکار تدافعی معروف بود گفت: » آقای تارتار یک 
مربی فوق العاده با دانش است که کل هفته را به همراه کادرفنی تیم حریف را آنالیز می کنند. ما در بازی دوم نسبت به بازی اول چند 
تغییر داشتیم و این به خاطر تغییر تاکتیک تیم و برنامه های حریفمان بود.«فروزان در این رابطه ادامه داد: » ما در هربازی روش و برنامه 
خاصی داریم. پارس جنوبی در دوبازی اول لیگ برتر هفت گل به ثمر رسانده و البته سه بار هم دروازه این تیم باز شده است. فروزان در 
این باره گفت: » بازیکنان تیم پارس جنوبی بازیکنان جوان اما سطح بالایی هستند و امسال همه خواهند دید که این بازیکنان خوب 
چقدر توانایی دارند. مطمئنم که فصل آینده بسیاری از تیم ها دنبال جذب بازیکنان ما خواهند بود.« محسن فروزان با اشاره به اهداف و 
انگیزه هایش در سال منتهی به جام جهانی گفت: » امسال ۵ کیلو وزن کرده و اینروزها هم در حال وزن کم کردن هستم و می خواهم 
وزنم را المپیکی کنم. البته من در تیمی حضور دارم که بازیکنان جوانی مقابلم بازی می کنند و این کمی کارم را سخت تر هم می کند 
اما اگر با همین بازیکنان جوان دست به دست هم بدهیم و خوب باشیم می توانیم سهمیه بیشتری در تیم ملی امسال داشته باشیم.«

محسن فروزان: این روزها کت تن تیم ما است نصرتی: ترسی از رویارویی با طارمی و منشا نداریم
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فواید بی نظیر اهدای خون برای سلامتی
اهدای خون علاوه بر اینکه یک عمل پسندیده با اجر دنیوی و اخروی محسوب می شود، 
فواید بی نظیری هم برای سلامتی افراد به همراه دارد. با اهدای خون مستمر در بازه های 
زمانی استاندارد می توانید علاوه بر به دست آوردن سلامتی از ابتلا به بیماری هایی چون 
سرطان کبد و پانکراس ایمن بمانید. همچنین اهدای خون در بهبود سلامت قلب و عروق 
و کاهش وزن بسیار موثر است. اهدای خون همه روزه باعث نجات جان میلیون ها نفر 
در دنیا می شود، با وجود تلاش های پزشکی برای تولید خون مصنوعی یا سایر روش های 
جایگزین هنوز خون طبیعی انسان تنها راهکار برای حفظ سلامت انسان ها و جلوگیری از 
مرگ در اثر خونریزی، اعمال جراحی، تروما یا برخی بیماری های خونی است. مهم ترین 
نکته در انتقال خون اطمینان از سلامت فرد اهدا کننده خون است تا از انتقال ناخواسته 
بیماری از اهدا کننده به گیرنده خون جلوگیری شود. با وجود انجام تمامی آزمایشات طبی 
برای اطمینان از صحت و سلامت خون اهدایی، خود فرد اهدا کننده باید از سلامت خود 
آگاهی و اطمینان کامل داشته باشد. افرادی که دچار بیماری هایی همچون ایدز، هپاتیت، 
ابولا و سایر بیماری های خطرناک قابل انتقال از طریق خون هستند نباید خون اهدا کنند؛ 

از جمله مزایای سلامتی اهدای خون به تفضیل می توان موارد زیر را نام برد.
جلوگیری از بروز خطر هموکروماتوز

هموکروماتوز نوعی عارضه سلامتی است که به علت جذب بیش از حد آهن توسط 
بدن ایجاد می شود. این عارضه علل ارثی یا ژنتیکی دارد یا ممکن است در اثر کم خونی 
یا اختلالات دیگر ایجاد شود. اهدای منظم می تواند در کاهش مقدار اضافی آهن خون 

کمک کند و به این ترتیب از بروز این عارضه در افراد جلوگیری کند.
ضد سرطان

اهدای خون همچنین می تواند در کاهش خطر ابتلا به انواع سرطان موثر باشد. با اهدا 
کردن خون پاکسازی می شود و مواد سمی و ایجاد کننده سرطان دربدن تا حد زیادی 

تولید نمی شوند.
سلامت قلب و کبد

اهدای خون در کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی و کبدی ناشی از میزان زیاد 
آهن در بدن مفید است. داشتن رژیم غذایی غنی از آهن به ویژه پروتئین های حیوانی 
می تواند سطح آهن در بدن را افزایش دهد و از آنجایی که تنها مقادیر محدودی می 
تواند جذب بدن شود، آهن اضافی در قلب، کبد و پانکراس ذخیره می شود که این خود 
مسبب ابتلا به سیروز و نارسایی کبد، آسیب به پانکراس و یا اختلالات قلبی مانند ریتم 
نامنظم قلب است. اهدای منظم خون کمک می کند تا سطح نرمال آهن خون حفظ شود 

و در نتیجه خطر ابتلا به بیماری های مختلف کاهش پیدا کند.
کاهش وزن

اهدای خون منظم سبب کاهش وزن اهدا کنندگان می شود. به همین سبب افراد 
چاق یا دارای اضافه وزن می توانند از اهدای خون به عنوان یک روش کمک درمانی برای 
کاهش وزن خود بدون هیچ خطر سلامتی استفاده کنند تا خطر ابتلا به بیماری های 

قلبی عروقی در آن ها کاهش پیدا کند.
ساخت گلبول های جدید خونی

پس از اهدای خون، بدن شروع به فعالیت برای پرکردن گویچه های خونی و تامین 
مقدار مورد نیاز خون بدن می کند که این سبب تولید سلول های جدید خونی و کمک 

به افزایش سلامت بدن می شود.
معاینه و تست رایگان قبل از اهدای خون

قبل از اهدای خون پرستار یا پزشک به مشاوره سلامتی فرد می پردازد، در نتیجه فرد 
یک چکاپ رایگان شده وضعیت سلامت او مورد بررسی قرار می گیرد.

احساس خوب انجام یک عمل انسان دوستانه
اهدای خون سبب نجات جان زندگی هزاران نفر می شود و انجام این کار باعث ایجاد 
حسی خوب در فرد، افزایش مقبولیت اجتماعی، دریافت کارت اهدای خون و خدمات 
پزشکی ویژه برای خود فرد و اعضای خانواده او در شرایط اورژانسی و صد ها فایده دنیوی 

و اخروی می شود.
برای اهدای خون چه باید کنید؟

ابتدا در خصوص مسائل سلامت خود با پزشک مشاوره انجام دهید و با صلاحدید او این 
کار را انجام دهید. با خود خوراکی های شیرین و نیز یک همراه داشته باشید، لباس آزاد و 
راحت بپوشید، از خوردن هر نوع قرص و دارو چند روز مانده به اهدای خون پرهیز کنید 
و پس از اتمام خونگیری خوراک مغذی حاوی پروتئین مصرف و مدتی استراحت کنید. 
بهترین سن برای اهدای خون بین ۱۸ الی ۶۰ سال است و تفاوتی بین زن و مرد در 
اهدای خون وجود ندارد، تنها خانم ها در دوران قاعدگی و بارداری نباید خون اهدا کنند. 

چرا به وزن مطلوب خود نمی رسیم؟
افراد مبتلا به اضافه وزن گاهی اوقات با وجود به کار بردن روش ها و رژیم های غذایی 
مختلف به نتیجه دلخواه خود دست پیدا نمی کنند اما چه دلایلی مانع از کاهش وزن 
می شود. دلایل متنوعی در عدم از بین رفتن اضافه وزن و رسیدن به وزن مطلوب 
وجود دارد که شاید بسیاری از افراد چاق از آن ها آگاهی نداشته باشند. برخی از این 
عوامل عبارت است از: عدم نوشیدن میزان کافی آب: بدن برای از بین بردن چربی 
ذخیره شده به آب نیاز دارد. به گفته کارشناسان اگر ذخیره آب در بدن کافی نباشد 
فرایند تجزیه چربی متوقف می شود. مصرف مقدار ناکافی چربی: بررسی ها نشان می دهد 
مصرف چربی های سالم نسبت به رژیم های غذایی کم چرب برای کاهش وزن مناسب تر 
هستند زیرا بدن برای فعالیت های روزمره خود به چربی نیاز دارد. درصورتیکه فرد از 
مصرف چربی ها خودداری کند دچار احساس گرسنگی و خستگی شود و بیشتر به 
مصرف خوراکی های ناسالم میل پیدا می کند. مصرف مقدار زیادی پروتئین: زمانیکه بدن 
مقدار بالایی پروتئین دریافت کند آن  را به شکل چربی ذخیره می کند. پروتئین بخش 
ضروری رژیم غذایی سالم به حساب می آید اما باید در میزان مصرف آن دقت کرد. وزن 
فرد ایده آل است: در برخی مواقع فرد به لحاظ ظاهری از وزن خود رضایت ندارد این 
درحالیست که وزن او از نظر سالم بودن در شرایط ایده آل قرار دارد. در این شرایط فرد با 

رژیم غذایی، وزن خود را از آنچه سالم در نظر گرفته می شود کاهش می دهد.

آیا رنگ تفاوتی بین فلفل دلمه ای ها ایجاد می کند؟
فلفل دلمه ای یکی از مواد غذایی پر مصرف در جهان است که در رنگ های مختلف 
موجود بوده و افزون بر زیبایی ظاهری، فواید سلامت قابل توجهی را نیز ارائه می کند. 
فلفل دلمه ای در رنگ های سبز، زرد، نارنجی، و قرمز به فروش می رسد، اما آیا این 
محصولات با یکدیگر تفاوتی دارند؟  پاسخ مثبت است. به گفته لیندزی لیوینگستون، 
متخصص تغذیه، تفاوت فلفل دلمه ای ها در حقیقت به میزان رسیدن آنها بستگی 
دارد.  فلفل دلمه ای های سبز پیش از این که به طور کامل رسیده باشند، چیده شده 
اند. اگر منتظر بمانید، آنها به رنگ زرد، سپس نارنجی و در نهایت قرمز در می آیند. 

این عامل کلیدی است زیرا هنگامی که فلفل دلمه ای ها زود چیده می شوند، 
شیرینی کمتری دارند )شیرین بودن با میزان رسیدن در ارتباط است( و از مواد 
مغذی کمتری نیز برخوردار هستند، که در این مورد شامل ویتامین های A، C، و 
B۶ می شوند.  فلفل دلمه ای سبز بیشترین میزان تلخی را در میان فلفل دلمه ای ها 
دارد و از کمترین مواد مغذی برخوردار است. فلفل دلمه ای نارنجی و زرد در میانه قرار 
می گیرند و فلفل دلمه ای قرمز بیشترین میزان شیرینی را داشته و از محتوای بالای 
ویتامین ها سود می برد.  تفاوت میان فلفل دلمه ای ها را هنگام آشپزی نیز باید مد 

نظر قرار داد و بر اساس دستورالعمل ارائه شده فلفل دلمه ای مناسب را انتخاب کرد.

عدس پلو و عدسی، غذاهایی مناسب برای 
فصل گرما

به گفته یک متخصص فیزیولوژی، عدس مزاج سرد و خشکی دارد و مصرف غذاهای 
حاوی عدس در فصول گرم سال بویژه برای گرم مزاجان توصیه می شود.

دکتر سید مهدی میرغضنفری افزود: عدس به دلیل مزاج سرد، برای گرم مزاجان مفید 
است و می تواند از غلبه صفرا و اصطلاحا گرمی در بدن جلوگیری کند و مصرف آن در 
روزهای گرم سال بیشتر توصیه می شود.او گفت: کسانی که جوش و یا دمل های پوستی 
ناشی از گرمی مزاج دارند بهتر است عدس بخورند. همچنین عدسی اگر همراه با آبغوره یا 
کمی سرکه و مقداری گلپر استفاده شود برای کاهش علائم بیماری های ناشی از گرمی 
بسیار مناسب است.میرغضنفری با تاکید بر خودداری افراد سردمزاج )بویژه کسانی که 
مزاج سرد و خشک دارند( از زیاده روی در مصرف غذاهای حاوی عدس اضافه کرد: در 
صورت محدود نکردن مصرف عدس، خلط سودا در این افراد ایجاد می شود و فزونی 
می گیرد که به دنبال آن فکر و خیال، توهم، بدبینی، ترس و وحشت، اختلالاتی در خواب 
و غم و اندوه افزایش می یابد. علاوه بر این، هضم این ماده غذایی در اغلب افرادی که 
معده ای ضعیف دارند نیز مشکل است.وی با نام بردن از مصلح های شایع عدس، همچون 
گلپر یا پودر زیره گفت: می توان در غذاهای حاوی عدس یا عدسی از این مصلحات 
استفاده کرد. گیاهانی چون افتیمون، هلیله سیاه و یا بسفایج از دیگر مصلح های عدس 
هستند که ماده سودا را از بدن دفع می کنند و عوارض عدس را از بین می برند اما چون 
جزء داروهای گیاهی هستند، استفاده از این گیاهان باید از سوی پزشک تجویز شود.این 
متخصص فیزیولوژی ساده  ترین طرز مصرف گیاهان مذکور را در صورت تایید پزشک، 
ریختن یک قاشق غذاخوری از افتیمون یا بسفایج در یک لیوان آب جوش و دم کردن 
آن روی حرارت دانست و گفت: پس از دم کشیدن، باید آن را صاف کرد و یک ساعت 

بعد از مصرف غذایی که حاوی عدس بوده، این دمنوش را میل کرد.

علمی و سلامت 
دوشنبه -شانزدهم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4344

 

روبات ها کمک حال سیستم قضایی 
چین می شوند

یک دانشجوی انگلیسی با جایگزینی مخزن آب 
قابل تخلیه به جای بتن مورد استفاده در ماشین 
وسیله  این  اضافی  وزن  شد  موفق  لباسشویی، 

را)هنگام حمل و نقل( تا یک سوم کاهش دهد.
با کاهش وزن اضافی ماشین لباسشویی گازهای 
گلخانه ای کمتری در طول فرایند حمل و نقل تولید 
می شوند و همچنین فرایند جابه جایی آسان تر شده و 
احتمال آسیب دیدگی افراد در حین حمل نیز کاهش 

خواهد یافت. نصب دو قطعه بتنی در بالا و پایین 
محفظه چرخان ماشین لباسشویی برای جلوگیری 

از لرزش اضافی و افزایش عمر قطعات داخلی است.
از  بسیاری  ساده  ظاهر  به  ابداع  این  از  پس 
کارشناسان و طراحان لوازم خانگی از این نوآوری 
چنین  تاکنون  چرا  اینکه  و  هوشمندانه  اما  ساده 
ابراز  نرسیده،  هیچکس  ذهن  به  ساده ای  نوآوری 
شگفتی کردند. دایلان نایت، دانشجویی ۲۲ ساله 

دانشگاه ناتینگهام در مورد نوآوری اش گفت: همیشه 
این سوال در ذهنم بود که چرا ماشین لباسشویی 
باید سنگین باشد، پس از بررسی های اولیه و آگاهی 
از عملکرد قطعات داخلی این وسیله دریافتم که علت 
وزن اضافی این ماشین، نصب دو قطعه بتنی برای 

کنترل لرزش اضافی است.
مورد  بتنی  قطعه  دو  وزن  افزود:  ادامه  در  وی 
استفاده در اکثر ماشین های لباسشویی حداقل ۲۵ 
کیلوگرم است و در صورت نصب محفظه آب قابل 
تخلیه، وزن اضافی هنگام حمل ونقل کاهش می یابد.

این نوآوری هوشمندانه با سرپرستی پروفسور امین 
آل حبیب استاد ایرانی دانشگاه ناتینگهام به عنوان 
پروژه تحقیقاتی انجام شد و هم اکنون این پروژه در 

حال طی کردن مراحل ثبت اختراع است.
در صورت استقبال شرکت های تولیدکننده لوازم 
خانگی از این نوآوری، فرایند بارگیری، انتقال و نصب 
در منزل آسان تر شده و قبل از استفاده از لباسشویی 
لازم است که کارشناسان نصب محصول، محفظه سه 

کیلوگرمی را با آب پر کنند.

محققان دانشگاه هاروارد موفق به طراحی یک بازوی رباتیک شده اند که عمل 
جراحی با آندوسکوپی را با خطر کمتری انجام می دهد.

انجام جراحی های غیرتهاجمی و غیرمستقیم در دنیای پزشکی امروز به اندازه 
کافی جذاب هست اما محققان دانشگاه هاروارد آمریکا به تازگی موفق شده اند 
یک بازوی رباتیک طراحی کنند که این قابلیت را دارد که مرزهای جراحی 

غیرتهاجمی را بیش از پیش گسترش دهد.
این بازوی رباتیک  هنگامی که آندوسکوپ در حال عبور از مجراهای تنگ 
بدن است به کار می آید و جراحان می توانند از آن برای انجام اعمال جراحی 

استفاده کنند.
برخلاف ابزارهای جراحی معمول که امروزه پزشکان استفاده می کنند، که به 
طور کامل سفت و محکم هستند، ربات تیم هاروارد دارای یک طراحی ترکیبی 

است که دارای یک اسکلت سخت و محکم با مواد نرم است.
علاوه بر این، این بازوی رباتیک از چندین حسگر مختلف برخوردار است که 
به جراح کمک می کند که دقیقا متوجه شود که بازو کجاست، در حال لمس 

چه چیزی است و چگونه حرکت می کند.
میزان حساسیت و دقت این بازو به حدی است که می تواند در محیط های 

بسیار حساس بدن مانند مغز و شش ها نیز کار کند.
استفاده از ترکیبات شیمیایی در طراحی ترکیبی در این بازوی رباتیک این 
امکان را می دهد که انعطاف پذیری آن در بیشترین میزان ممکن باشد و از 

چسب در آن استفاده نشده است.
قطعات نرم این بازو شامل یک فنجان مکنده است که می تواند بهتر از هر ابزار 

تیز و مستحکمی با بافت بدن کار کند.
نکته قابل توجه این است که تامین انرژی این وسیله در درون بدن با استفاده 

از آب صورت می گیرد.
محققان هاروارد اعلام کرده اند روش های مورد استفاده برای طراحی این 
بازوی جراحی به اندازه کافی ساده و روشن هستند که بتوان تولید انبوه آن 

را آغاز کرد.
به علاوه امکان کوچک کردن این بازو تا ابعاد میلی متری نیز وجود دارد تا 

بتواند در محدودترین قسمت های بدن نیز به کار گرفته شود.
در حال حاضر با استفاده از این بازوی رباتیک، یک عمل جراحی بر روی 
معده یک خوک مرده انجام شده است و حال محققان قصد دارند پیش از 

آزمایش های انسانی این وسیله را بر روی حیوانات زنده تست کنند.
"رابرت وود")Robert Wood( عضو تیم تحقیقاتی در رابطه با این وسیله 
گفت: ما بر روی برخی از تکنیک های اندوسکوپی چالش برانگیزتر تمرکز می 
کنیم که در آن، مهارت ابزارها و بازخورد حسگر می تواند به طور بالقوه بین 

موفقیت و شکست تفاوت ایجاد کند.

گلایدر "پرلان Perlan( "۲ ۲( متعلق به شرکت ایرباس، 
به دنبال شکستن رکورد بالاترین ارتفاع پرواز در اواخر سال 

جاری میلادی است.
این سامانه هوایی دو سرنشین، به تازگی مجموعه ای از 
پروازهای آزمایشی آزاد را بر فراز El Calafate("شهر "ال 
کالافاته"( در آرژانتین انجام داده و به ارتفاع حداکثری ۹ 
هزار و ۹۰۰ متر رسید. "پرلان ۲"، یک گلایدر بدون موتور 
است که برای شکستن رکورد پیشین ارتفاع ۱۵ هزار و 
۴۱۶ متری توسط گلایدر "پرلان Perlan("۱ ۱( طراحی 
شده است؛ رکورد قبلی در سال ۲۰۰۶ توسط خلبان های 
 Einar("اندولدسن نام های"اینار  به   "۱ "پرلان  گلایدر 
Enevoldsen( و "استیو فاست")Steve Fossett( برجای 

گذاشته شد.
هدف نهایی گلایدر بال ثابت"پرلان ۲"، رسیدن به لبه 

فضا با طی مسافت ۱۰۰ کیلومتر عنوان شده است. این 
گلایدر وقتی خالی است، دارای بدنه فوق سبک با وزن فقط 
۵۰۰ کیلوگرم است؛ همچنین طول بال آن ۲۷ متر بوده 
و مجهز به یک سیستم تنفس اکسیژن و یک چتر نجات 
است. پس از انجام پروازهای آزمایشی اولیه بر فراز اورگن و 
نوادا، در سال ۲۰۱۶،  ادامه این پروازها به آرژانتین منتقل 
شد. ایرباس اعلام کرده در دو ماه آینده، تیم "پرلان"، 

شاهد شکستن رکورد ارتفاع سال ۲۰۰۶ خواهد بود.
با این که سامانه هیچ موتوری ندارد، قادر به انجام پرواز 
کنترل شده است بنابراین قادر است نمونه های هوای دارای 
آلودگی کمتر را جمع  آوری کند و همچنان در یک مکان 

مطلوب باقی بماند.

کاهش وزن ماشین لباسشویی با یک ابداع هوشمندانه

طراحی بازوی رباتیک برای انجام جراحی آندوسکوپی

گلایدر ایرباس به دنبال شکستن رکورد ارتفاع

در یکی از ایالت های چین از روبات ها برای تصمیم گیری درباره پرونده های قضایی 
استفاده می شود. درایالت جیانگسو چین روبات های قضایی برای تصمیم گیری درباره 
هزاران پرونده قضایی به کار گرفته شده اند. البته این طرح به طور آزمایشی اجرا می 
شود. این ماشین های ۹۰ سانتیمتری  برای بررسی پرونده ها، کنترل وقایع و ارائه نظر 

درباره محکومیت کمک حال سیستم قضایی به شمار می روند.  
به گفته دادستانان ایالت جیانگسو، آنها می توانند فرایندهایی مانند صدور اجازه 
دستگیری و تایید اتهام را انجام دهند. از سپتامبر گذشته تا کنون این روبات ها حدود 
۱۵ هزار پرونده را بررسی کردند. البته پرونده های مذکور به جرم های ساده مانند 
تخلفات راهنمایی و رانندگی مربوط بوده است. آنها در بیشتر این پرونده ها توانستند 
به چالش ها اشاره و اشتباهات را اصلاح کنند. در نتیجه کار این ماشین ها ۵۴۱ حکم 
محکومیت صادر شد.   البته به نوشته رسانه های چینی، عکس العمل مردم نسبت به 

این روبات ها مختلف بوده است.

اگر نگران سلامتی نوزادتان هستید، بخوانید

باورهای درست و نادرست در زمان شیردهی
نظر می رسد که کودک شما جزئی  به  این طور  نوزادی هستید،  مادر  اگر 
جدانشدنی از سینه تان است و همیشه نگران این هستید که آنچه برای مراقبت از 
خود انجام می دهید ممکن است رشد و نمو نوزادتان را نیز تحت تاثیر قرار دهد.

به گزارش نی نی سایت، در ادامه این مطلب به باورهایی اشاره می کنیم که 
بیشترین میزان نگرانی را به خود اختصاص می دهد و ممکن است کیفیت 
و سلامتی شیر مادران را تحت تاثیر قرار دهد.مسائلی نظیر استفاده از ضد 
تعریق ها، کافئین و مسکن ها که زنان شیرده از آن ها منع شده اند و ممکن است 

برخی از آن ها باورهایی چندان درست نبوده باشند!
باور اول: استفاده از ضد عرق ها را متوقف کنید

مواد  در  آلومینیوم  دارای  تعریق ها  که ضد  شنیده اید  را  جمله  این  حتما 
تشکیل دهنده خود هستند که به علت سمی بودن برای شیردهی و سینه شما 

ضرر دارد. 
باوجوداینکه شما می توانید از ضد تعریق های فاقد آلومینیوم استفاده کنید 
اما نیازی به این همه محتاط بودن نیست! به گفته دکتر ابوشمسی، متخصص 
برعدم  اطفال در مرکز تحقیقاتی Frenso آمریکا: »هیچ گونه مدرکی دلیل 
استفاده از ضد تعریق ها برای مادران شیرده وجود ندارد. مقداری از آلومینیوم 
در محیط اطراف وجود دارد و بیشترین جذب آن از طریق غذا صورت می گیرد 

نه محصولات پوستی.
 به علاوه احتمال آنکه میزانی از آن به شیر برسد، بسیار پایین است«.بااین حال 
از  بو استفاده کنید. زیرا استفاده  از یک ضد تعریق فاقد  پیشنهاد می شود 
محصولات معطر مانند دئودورانت و شامپو بدن در اطراف نوک سینه ممکن 
است باعث ایجاد سرگیجه در نوزدان شود. این موضوع در زمان استفاده از 
اسپری های دئودورانت اهمیت بیشتری پیدا می کند زیرا ذرات آن ها از طریق 

نوک سینه جذب شده و باعث ایجاد طعم نامطلوب شیر می شود.
باور دوم: از مسکن ها استفاده نکنید

 :)AAP(نیازی به درد کشیدن نیست! بر اساس گزارشی از آکادمی اطفال آمریکا
استفاده از مسکن و تب برهایی نظیر استامینوفن، بروفن و ناپروکسن ضرری برای 
مادران شیرده ندارد. تمامی داروها داری فواید و معایبی هستند. اما تعدادی از 

مسکن های بدون نسخه بهتر است استفاده نشوند. 
به طور مثال داروهای ضد انعقاد بینی می تواند باعث کاهش میزان شیر شود. 
همچنین آنتی هیستامین ها می تواند حس کسلی و خواب آلودگی به شما داده و 

توانایی های شمارا تضعیف کند.
راه حل صحیح این است که هر چیزی را با دکتر خود چک کنید و حتی برای 
داروهایی که ایمن هستند به عوارض جانبی شان دقت کرده و از میزان کمتری 

از دارو و در دوران کوتاه تری استفاده کنید.
باور سوم: کالری کم کنید تا وزنتان کاهش یابد

زنان شیرده روزانه ۵۰۰ کالری بیشتر می سوزانند. این به بسیاری از زنان کمک 
می کند تا به وزنی معادل وزن پیش از زایمان خود برسند. حتی اگر شما برای 
کاهش وزنتان عجله دارید بهتر است حداقل ۱۸۰۰ کالری و مواد مغذی نظیر 
آووکادو، مغزها، میوه، سبزیجات و گوشت و...در وعده های روزانه خود دریافت 

کنید.
 بهتر است اگر تصمیم به رژیم غذایی دارید آن را دو ماه بعد از زایمان آغاز 
کنید. زمانی که شیر شما قوت لازم را برای سیر کردن نوزاد پیداکرده و به لحاظ 
جسمانی کاملا بهبودیافته اید. بهترین راه برای مصرف و تغذیه درست آن است 

که تنها به زبان بدن خود و اعلام زمان گرسنگی گوش دهید.
باور چهارم: نباید قهوه بنوشید

بعد از یک  شب بدون استراحت و خواب از اینکه برای خود لیوانی قهوه بریزید، 
نترسید. دکتر ابوشمسی می گوید: بر اساس تحقیقات فرزند شما تنها درصدی 

بسیار کم از کافئینی که شما نوشیده اید را دریافت می کند.
سعی کنید تنها یک تا سه فنجان نوشیدنی دارای کافئین در روز و در فواصل 
مختلف بنوشید. زیرا میزان بیشتر) ۶ تا ۵ لیوان یا بیشتر( می تواند از طریق شیر 

در بدن فرزند شما انباشته شده و او را بی قرار و کج خلق کند.

علت بی خوابی های شبانه شما ممکن است با هورمون ها 
در ارتباط باشد. خستگی آدرنال، یک مشکل تیروئیدی، یا 
یک اختلال هورمون متابولیک مانند قند خون بالا می تواند 

موجبات ناراحتی و خستگی شما را فراهم کنند.
خستگی یک مساله جدی برای بسیاری از مردم جهان 
است، اما دلایل و علائم آن چنان متنوع هستند که اشاره 
دقیق به چگونگی درمان این شرایط آزاردهنده دشوار است.

به گزارش "کر۲"، گاهی اوقات احساس مبهم خستگی 
می تواند برای یک یا دو هفته ادامه یابد، اما اگر با علائم 
بلند مدت مانند اختلال در خواب، گلودرد، درد عضلات، 
سردرد، و دشواری در تمرکز مواجه هستید، باید به پزشک 
مراجعه کنید تا از عدم ابتلا به سندرم خستگی مزمن 
اطمینان حاصل شود.اگر به سندرم خستگی مزمن مبتلا 
نباشید، دلیل خستگی می تواند در عادات روزانه شما پنهان 
شده باشد. در ادامه با برخی از دلایل احتمالی خستگی و 
چگونگی درمان آن به صورت طبیعی بیشتر آشنا می شویم.

شما مواد مغذی مورد نیاز خود را دریافت نمی کنید )یا 
بیش از اندازه دریافت می کنید(

در حالت پایه، آن چه ما می خوریم انرژی بدن را تامین 
می کند. از این رو، اگر به میزان کافی از خوراکی های سالم 
و خوب مصرف نکنید، احساس خستگی و بیحالی چندان 
جای شگفتی نخواهد داشت. عادات غذا خوردن خود را زیر 
نظر قرار دهید و این که آیا وعده های غذایی شما بر اساس 
مواد غذایی کامل شکل گرفته است را بررسی کنید. اگر این 
گونه نیست، متعادل کردن رژیم غذایی خود را مد نظر قرار 
دهید. برای تامین ویتامین ها و مواد معدنی مورد نیاز بدن 
مصرف چند وعده از میوه ها و سبزیجات طی روز را در 
دستور کار خود قرار دهید، یا یک مولتی ویتامین را به رژیم 

صبحگاهی خود اضافه کنید.
اگر تا پیش از این به میزان کافی از میوه ها و سبزیجات 
استفاده می کردید و بیشتر این مواد غذایی ارگانیک بوده 
اند، پس ممکن است با یک آلرژی یا حساسیت غذایی 
مواجه باشید که از جذب تمام مواد مغذی جلوگیری می 
کند. کمبود مواد مغذی، به طور ویژه برای افراد مبتلا به 
بیماری سلیاک یا آنهایی که عدم تحمل گلوتن دارند، می 

تواند رخ دهد، زیرا پوشش داخلی روده به واسطه التهاب 
آسیب دیده و دیگر نمی تواند چیزی را از غذای مصرفی 
جذب کند. اگر فکر می کنید یک حساسیت گلوتنی دارید، 
با پزشک خود مشورت کنید یا گلوتن را از رژیم غذایی خود 
حذف کرده و شرایط را پس از آن بررسی کنید. طی شش 

هفته باید آغاز تغییرات را احساس کنید.
هورمون های شما عملکرد درستی ندارند

علت بی خوابی های شبانه شما ممکن است با هورمون ها 
در ارتباط باشد. خستگی آدرنال، یک مشکل تیروئیدی، یا 
یک اختلال هورمون متابولیک مانند قند خون بالا می تواند 
موجبات ناراحتی و خستگی شما را فراهم کنند. اگر هورمون 
ها مقصر اصلی هستند، مصرف قهوه و قند را برای مدتی 
کنار بگذارید، زیرا هر دو آنها می توانند موجب استرس در 
سیستم آدرنال شما شوند. با مصرف مکمل هایی، مانند 
جینسینگ، می توانید از سیستم آدرنال خود حمایت کنید 
یا خوردن مواد غذایی که به بهبودی غدد آدرنال کمک 
می کنند، مانند آب گوشت، جلبک دریایی و مواد غذایی 
تخمیر شده که سرشار از ید و اسید آمینه ها هستند را مد 

نظر قرار دهید.
اضطراب و استرس مغز شما را آشفته کرده اند

اگر در به خواب رفتن مشکل دارید، احساس خستگی 
چندان جای شگفتی نخواهد داشت. استرس و اضطراب از 
عوامل تاثیرگذار در شرایط خواب هستند، اما مدت زمانی 
که در برابر یک نمایشگر سپری می کنید نیز می تواند در 
این زمینه موثر باشد. مطالعات نشان داده اند که مدت زمانی 
که پیش از خواب در برابر یک نمایشگر سپری می کنید 
می تواند موجب اختلال در ریتم شبانه روزی طبیعی بدن 
شود، و از این رو، مغز متوجه این نمی شود که شما خسته 
هستید. لپ تاپ، گوشی هوشمند یا تلویزیون را حداقل دو 
ساعت پیش از خواب خاموش کنید.اگر هنوز هم احساس 
بی خوابی و بی قراری می کنید، مصرف مکمل ملاتونین 
پیش از خواب را امتحان کنید، زیرا با فریب غده صنوبری 
موجب می شود فکر کنید به طور طبیعی در حال تولید 
ملاتونین هستید و از این رو، احساس خستگی بیشتری در 
شما شکل می گیرد. برای جلوگیری از وابستگی به مصرف 

مکمل ملاتونین برای تجربه خواب خوب شبانه همواره از 
آن استفاده نکنید.

مسموم شده اید
سموم منتشر شده از محصولاتی که در ساخت آنها از 
بیسفنول A استفاده شده است و دیگر عوامل محیطی می 
توانند به واقع شما را از ارائه بهترین عملکرد خود دور کنند. 
اگر فلزات سنگین عامل مشکل آفرین برای شما محسوب 
می شوند، عملکرد درست سوخت و ساز متوقف خواهد شد 
و به سرعت احساس خستگی در شما شکل خواهد گرفت. 
سموم را از پاک کننده های خانگی خود حذف کنید و از 
قرار گرفتن در معرض فلزات سنگین اجتناب کنید. به عنوان 

مثال، در هفته تنها یک بار ماهی مصرف کنید.
کم تحرک هستید

شاید عجیب به نظر برسد، اما با افزودن اندکی فعالیت 
بیشتر به زندگی خود می توانید در مدت زمانی کوتاه سطوح 
انرژی بدن را افزایش دهید. حداقل سه جلسه در هفته 
ورزش کنید، زیرا به بدن در ارائه عملکرد بهینه و درست 
کمک می کند و اندورفین آزاد شده در بدن به طور طبیعی 
افزایش چشمگیر انرژی را موجب می شود. با دنبال کردن 
یک برنامه ورزشی منظم و ترشح اندورفین، سطوح انرژی 

شما تثبیت خواهد شد.
سیستم ایمنی بدن شما ضعیف است

بدن برای مبارزه با بیماری به انرژی نیاز دارد و این شرایط 
در  ضعف  شود.  موجب  را  خستگی  احساس  تواند  می 
سیستم ایمنی بدن - چه به دلیل نیاز باکتری های روده 
به یک تقویت پروبیوتیکی، ابتلا به بیماری و عدم بهبودی 
کامل، یا سر و کار داشتن با التهاب مزمن در بدن - می تواند 
عامل اصلی احساس خستگی شما باشد. با دریافت روی 
و ویتامین C به میزان کافی و مد نظر قرار دادن مصرف 
پروبیوتیک سیستم ایمنی بدن خود را تقویت کنید.اگر 
پس از اتخاذ این رویکردها همچنان در بیدار شدن از خواب 
هنگام صبح دچار مشکل هستید و احساس خستگی شما 
را رها نمی کند، به پزشک مراجعه کنید. خستگی عمومی 
می تواند نشانه ای از برخی بیماری های جدی مانند دیابت، 

کم خونی، تیروئید، و بیماری قلبی باشد.

دلایل احتمالی خستگی و چگونگی درمان آن

اگر همواره خسته هستید؛ بخوانید!

ساخت پنجره شیشه ای برای مغز
ایجاد شکاف در مغز انسان برای انجام اعمال جراحی مافوق صوت یکی از مهم ترین 
چالش های دنیای پزشکی است که حالا با اختراع یک ماده شفاف برطرف شده است.

 محققان آمریکایی و مکزیکی با همکاری یکدیگر توانسته اند با اختراع این ماده خاص 
پنجره ای شیشه ای در مغز انسان ها به وجود آورند و با شکافتن سر افراد و گنجاندن 

ماده یاد شده در سر افراد جراحی های مافوق صوت مغزی را ممکن کنند.
جراحی مافوق صوت مغز یکی از جدیدترین روش های جراحی برای درمان بیماری 
هایی مانند آلزایمر و پارکینسون است و از آن می توان برای نابودی سلول های سرطانی، 
از بین بردن لخته های خونی عامل سکته مغزی و حتی احیای افرادی که به اغما رفته 

اند هم استفاده کرد.
اما چالش مهم این عمل جراحی ضرورت هدایت امواج مافوق صوت به عمق مغز 
انسان و تا درون سلول های مغزی است. با توجه به ضخامت ۲ تا ۸ میلیمتری مغز 
انسان و چگالی بالای استخوان های محافظ مغز نفوذ امواج صوتی به درون آن کار بسیار 

دشواری است و این امواج تا قبل از رسیدن به مغز جذب جمجمه می شوند.
با اختراع این ماده شیشه ای می توان شکافی عمیق در مغز ایجاد و از ماده یاد شده 
برای پر کردن شکاف یادشده استفاده کرد. ماده مذکور می تواند امواج مافوق صوت را تا 
عمق مغز هدایت کند و آنها را به مقصد برساند. ماده شفاف یاد شده که تلاش برای تولید 
آن از چهار سال قبل آغاز شده، از یک سرامیک بی نظیر سازگار با محیط زیست ساخته 
شده که در دندان پزشکی هم کاربرد دارد و از استحکام فوق العاده ای برخوردار است. 

البته هنوز تا استفاده از این ماده در اتاق های جراحی راه نسبتا درازی در پیش است.



مدیرکل راه و شهرسازی استان قم: 

محور قم- کهک ۴ بانده  می شود 

اجتماعی6
دوشنبه -شانزدهم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4344

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم خبرداد

برگزاری مراسم تجلیل از خبرنگاران
 توسط سپاه قم

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم از برگزاری مراسم روز خبرنگار و تجلیل 
از خبرنگاران برتر استان توسط سپاه در قم خبرداد. 

به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، احمد بیطرفان با اشاره به اینکه اصحاب 
رسانه طلایه داران جنگ نرم هستند ابراز کرد: وظیفه همه نهادها است که سالروز 
شهادت غریبانه محمود صارمی، را به عنوان روز خبرنگار گرامی دارند و از پرچمداران 
این عرصه تجلیل کنند.وی بیان کرد: ۱۷ مرداد بهترین فرصت است که نگاهی 
هر چند کوتاه به فعالیت ها، خدمات و تاثیرات فعالان عرصه خبر در جامعه داشته 
باشیم.معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم تصریح کرد: نقش خبرنگاران در جنگ 
تحمیلی نیز انکار ناپذیر است و آنان در طول هشت سال دفاع مقدس با تولید هزاران 
خبر و گزارش برگ زرینی از تاریخ خبرنگاری و روزنامه نگاری کشور را به نمایش 
گذاشتند.وی ادامه داد: آنان با رشادت و فداکاری های خود در دفاع مقدس از بین 
گلوله ها، خمپاره ها و میدان های مین، گزارش و خبر تهیه می کردند به طوری که در 
آمار ۲۴۴ شهید خبرنگار به ثبت رسیده است.بیطرفان با بیان اینکه اگر خبرنگاری را 
یک رسالت بدانیم، مسؤولیت خبرنگار بسیار خطیر و حساس است، اظهار کرد: باید 
بخشی از نیازهای کشور و استان را اصحاب رسانه با فرهنگ سازی برطرف کنند.وی 
خاطرنشان کرد: خبرنگار در محل وقوع رویدادها، چشم و گوش رسانه و چشم و گوش 
مردم است. او باید به کشف حقیقت ها بپردازد و آن را در کمترین زمان به مخاطبان 
خود برساند.معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم با اشاره به حدیثی از پیامبر اکرم 
که فرموده اند: »حق را بگو و در راه خدا از ملامت هیچ ملامت گری نهراس« گفت: 
ویژگی حق محوری، حق طلبی و حق گویی، از مهم ترین ویژگی های یک خبرنگار 
موفق و خداترس است.وی با بیان اینکه مراسم بزرگداشت روز خبرنگار، امسال توسط 
سپاه استان قم، باشکوه تر از سال های قبل برگزار می شود افزود: در این مراسم که 
نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی و مدیران و مسئولان استانی حضور 
دارند از سخنرانی سردار رمضان شریف، معاون روابط عمومی کل سپاه پاسداران بهره 
خواهیم برد.بیطرفان با بیان اینکه مراسم روز خبرنگار چهارشنبه ۱۸ مردادماه برگزار 
می شود، گفت: در این همایش قرار است از خانواده شهید حجت الاسلام تقوی به 
عنوان شهید رسانه ای قم که در حادثه تروریستی مجلس شورای اسلامی به شهادت 
رسید با حضور مسؤولان تجلیل شود.وی ابراز کرد: در این برنامه که به همت معاونت 
روابط عمومی و سازمان بسیج رسانه سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( برگزار می شود از 
خبرنگاران فعال استان که در زمینه انتشار و اطلاع رسانی اخبار سپاه و بسیج اهتمام 

بیشتری داشتند تقدیر و تجلیل به عمل خواهد آمد.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم خبر داد

ایجاد 342 فرصت شغلی برای ایثارگران در قم
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم از ایجاد ۳۴۲ فرصت شغلی برای 

جامعه ایثارگری قم در یک سال اخیر خبر داد. 
سیدجواد هاشمی اظهار کرد: در سال تولید و اشتغال و در راستای ایجاد فرصت های 
شغلی  ۲۹۱ نفر از ایثارگران برای انجام کاروزی و مهارت آموزی به سازمان فنی و 
حرفه ای معرفی شدند. وی افزود: در این طرح که از سوی دولت در حال اجرا است، 
جامعه هدف دارای مدرک دیپلم و بالاتر اعم از فرزندان شهدا،  جانبازان و فرزندان 
ایشان،  خواهر و برادر شهدا که فاقد شغل هستند می توانند حضور داشته باشند. 
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم کرد: شرکت کنندگان در این طرح آموزشی 
بعد از مهارت آموزی و اخذ مدرک معتبر از سازمان فنی و حرفه ای می توانند با 
داشتن شرایط لازم از خدمات و تسهیلات اشتغال بهره مند شوند. وی ادامه داد: علاوه 
بر این طرح آموزش فنی و مهارتی و توانمند سازی که از سال های گذشته در بنیاد 
برای افزایش توان فنی و مهارتی فرزندان جانبازان بالای ۲۵ درصد و فرزندان شهدا 
اجرا می شد امسال نیز تا کنون با معرفی ۵۱ نفر اقدام شده است.  هاشمی تاکید 
کرد: همچنین در راستای اشتغالزایی برای جامعه هدف ضمن ارائه مشاوره از سوی 
کارشناسان اشتغال بنیاد از هفت مشاور در ادارات مختلف مرتبط با حوزه اشتغال از 
جمله جهاد کشاورزی،  صنعت و معدن ، سازمان مدیریت،  فنی و حرفه ای، تعاون، 
 کارو رفاه اجتماعی و کاریابی ها برای ارائه مشاوره شغلی به جامعه هدف توافق صورت 
گرفته است. وی خاطرنشان کرد: از دیگر اقدامات حمایتی برای جامعه ایثارگران 
پرداخت سهم بیمه خویش فرما است که هم اکنون برای ۳۳ نفر از فرزندان شهدا 
اجرا شده و در یک دوره پنج ساله از این خدمات حوزه اشتغال بهره مند می شوند. 
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم افزود: در خصوص پرداخت وام های 
خود اشتغالی از طریق صندوق کارآفرینی در سال جاری تا کنون برای ۱۱ نفر اقدام 
شده که هفت نفر موفق به اخذ وام شده و ۶ نفر دیگر نیز بعد از تایید مرکز وام خود 

اشتغالی را دریافت می کنند.

مدیرکل بهزیستی استان قم اعلام کرد

فعالیت  یک مرکز درمانی ترک اعتیاد
 ویژه  بانوان در قم 

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: درحال حاضر ۶ مرکز درمانی اقامتی میان 
مدت ترک اعتیاد دراین استان فعال است که یک مرکز ویژه بانوان معتاد می باشد.
دکتررضا سلیقه با بیان اینکه  ۱۸ مرکز درمانی سرپایی اعتیاد زیر نظر سازمان 
بهزیستی قم فعالیت می کند اظهارداشت :مجوز راه اندازی ۲ مرکز درمانی اقامتی 
میان مدت ترک اعتیاد  دیگر نیز  صادر شده است وبزودی ساختمان این مراکز برای 
ترک معتادان تجهیز می شود. مدیرکل بهزیستی قم با بیان این که آموزش های 
پیشگیری از اعتیاد باید از مهدهای کودک آغاز شود، اظهار داشت: بسیاری از مردم به 
خصوص نوجوانان و جوانان نسبت به عوارض و آسیب های اعتیاد آگاهی های لازم 
را ندارند و این امر باعث می شود تا به راحتی با کشیدن سیگار درمرحله اولیه و بعد 
استفاده از مواد مخدر معتاد شوند.وی با اشاره به این که آموزش های پیشگیری از 
اعتیاد دارای سه سطح است گفت: پیشگیری از اعتیاد در سطح اول اجتماع محور 
است به گونه ای که از سوی سازمان بهزیستی و نهادهای متولی آموزش ها با ارائه 
خدماتی از جمله توزیع بروشور، کتابچه و سی دی ها در مناطق آسیب پذیر به 
عموم مردم صورت می گیرد.سلیقه اضافه کرد: در این مرحله کارشناسان در مدارس، 
مجتمع های آموزشی و فرهنگی، محله ها، مساجد و سایر مکانی که محل حضور 
مردم به ویژه جوانان و نوجوانان است اعزام می شوند و از نزدیک موارد پیشگیری، 
عوارض و آسیب ها را بیان می کنند.وی سطح دوم آموزش های پیشگیری از اعتیاد 
را ویژه معتادان دانست و گفت: در این مرحله مراکز درمانی سرپایی و میان مدت 
را به معتادان معرفی کرده تا بتوانند ضمن دریافت خدمات، به زندگی بهبود یافته 
فکر کنند.مدیرکل  بهزیستی قم ابراز داشت: درسطح سوم آموزش ها و خدمات به 
معتادان دارای بیماری های اچ آی وی و عفونی داده می شود تا از سرایت بیماری 
ها به سایر معتادان و مردم جلوگیری گردد.وی با تاکید بر این که ۲ مرکز کاهش 
آسیب ها در استان قم فعال است گفت: این مراکز در میدان شهید محلاتی و نیروگاه 
دایر است تا معتادانی را که از لحاظ جسمی و روحی آمادگی ترک ندارند، از خدمات 
این مرکز استفاده نمایند.سلیقه خاطرنشان کرد: استفاده ازسرنگ های مشترک برای 
تزریق اعتیاد باعث انتقال بیماری های عفونی و اچ آی وی به سایر معتادان می شود 
که باید با آگاهی بخشی به معتادان کنترل شود.وی تقویت روحیه مذهبی در مردم 
را از مهم ترین علت های کاهش گرایش به اعتیاد دانست و گفت: مسائل و مبانی 
مذهبی از جمله عوامل محافظت کننده در مقابل اعتیاد است چرا که هر قدر آرامش 
و توجه به مسائل تربیتی و آموزشی در خانواده حاکم باشد از گرایش فرد به آسیب 

های اجتماعی و اعتیاد جلوگیری می کند.

با حکم استاندار قم:

اعضای ستاد بزرگداشت هفته دولت 
معرفی شدند

استاندار قم در احکام جداگانه ای اعضای ستاد بزرگداشت هفته دولت استان قم 
را معرفی کرد.  به گزارش روابط عمومی استانداری قم، سید مهدی صادقی طی 
حکمی سید صدرالدین موسوی معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع 
استانداری قم را به عنوان جانشین رئیس ستاد بزرگداشت هفته دولت استان قم 
منصوب کرد. همچنین در احکام جداگانه دیگری از سوی استاندار قم، آقایان احد 
جمالی معاون سیاسی امنیتی، محسن بهشتی معاون عمرانی، یونس عالی پور معاون 
هماهنگی امور زائرین، تقی آغدیر مدیرکل حراست، محمدرضا علیزاده مدیرکل حوزه 
استاندار و عزیز الله قربانی مدیرکل دفتر ارزیابی عملکرد استانداری قم، سیار فرماندار 
قم، سید حسن رضوی رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم و آهنین پنجه 
مشاور استاندار به عنوان اعضای ستاد بزرگداشت هفته دولت استان قم و سید رضا 
طباطبایی مدیرکل روابط عمومی استانداری قم به عنوان دبیر ستاد مذکور منصوب 
شدند. استاندار قم در این احکام با اشاره به اهمیت هفته دولت، بر لزوم هماهنگی 
و هم افزایی با سایر اعضاء و دستگاه های اجرایی استان در راستای برگزاری هر چه 
باشکوه تر هفته دولت و نیز انعکاس شایسته خدمات و دستاوردهای مجموعه های 

دولتی در استان تاکید کرده است.

استان قم با قرار گرفتن در چهارراه مواصلاتی کشور از 
موقعیت جغرافیایی ویژه ای برخوردار است، با این وجود 
تاکنون نتوانسته از این موقعیت ویژه نهایت استفاده را 
ببرد. یکی از معضلات و مشکلات استان وضعیت راه ها 

به ویژه راه های روستایی این استان است.
از چگونگی روند ساخت، بهره برداری،  برای اطلاع  
نگهداری و حتی احداث راه های استان در کنار آخرین 
وضعیت و قفل بودن راه های دسترسی به شهر و شهرک 
پردیسان با بیش از ۱۵۰ هزار سکنه به  سراغ حسن 
صبوری مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  رفته ایم و یا 

وی به گفتگو نشسته ایم که در ادامه می خوانید.
*مشکل تردد شهروندان به روستاهای ییلاقی 
نامناسب به  در فصول گرم و راه های دسترسی 
این روستاها یکی از مشکلاتی جدی است؛ چه 
شده  اندیشیده  معضل  این  حل  برای  تدابیری 

است؟
در دو سال گذشته چهار مسیر پرتردد استان در حال 
بهسازی بوده و در مسیرهایی مانند راه نیزار علاوه بر 
بهسازی دو قطعه ۷ کیلومتری، لاینی به طول ۷ کیلومتر 
بین قلعه چم و امامزاده عبدالله به مسیر اضافه شده است. 
البته در راستای بهسازی این مسیر امسال ۸ کیلومتر روبه 

روی ورزشگاه یادگار امام نیز روکش آسفالت می شود.
*مسیر قم-کهک یکی از پرترددترین مسیرهای 
و  مناسبتی  روزهای  در  که  بوده  قم  ییلاقی 
تعطیلات رسمی بار ترافیکی سنگینی دارد برای 

این مسیر چه برنامه ای دارید؟
کهک به جهت ییلاقی بودن و تردد زیاد همیشه از 
مسیرهای پرحادثه قم بوده و برای حل این مشکل ۴ 
بانده شدن این مسیر در دستور کار قرارگرفته است، 
اما به علت نداشتن ردیف و بودجه مشخص و مصوب 
چه  هر  تا  هستیم  خصوصی  سرمایه گذاران  به دنبال 
سریع تر کار را به مرحله اجرایی برسانیم.البته اقدامات 
بهسازی در سال گذشته برای این مسیر انجام شده است، 
ازجمله تجدید روکش آسفالت لنگرود تا کهک بوده و 
پردیسان تا ورجان هم در سال جاری روکش می شود.
یکی دیگر از مسیرهای که این اداره کل ایمن سازی آن 
را آغاز کرده پل ونارچ است. این مسیر به علت حادثه خیز 
بودن یکی از اولویت ها بوده که نزدیک به ۳۰ درصد 

پیشرفت فیزیکی داشته و جنب این پل نیز پل دیگری 
در حال ساخت است.

*مسیر جعفریه - آوه از دیگر مسیرهای پرتردد 
راه  متأسفانه  اما  است  کریدورهای کشوری  از  و 
روستایی در این محور به خاطر پلی که مدت هاست 
فراوانی  مشکلات  دچار  است،  ساخت  حال  در 

شده، چه اقدامات در این زمینه انجام شده است؟
جعفریه - آوه از کریدورهای کشوری است که متأسفانه 
راه روستایی به شمار می رفته است که در موافقت نامه ای 
آن را به راه اصلی تبدیل کرده اند، اما اداره راه تصمیم 
گرفته این راه را به بزرگراه تبدیل کند یعنی یک گام 
بخش  طریق  از  و  انجام شده  مطالعاتش  که  جلوتر، 
خصوصی در حال پیگیری است. البته باید در نظر گرفت 
۱۶ کیلومتر تا جعفریه آماده بهره برداری است و برای 

این  اعتبارشده است.مشکل  تأمین  ایمن سازی آن هم 
مسیر بیشتر پلی کنار قلعه سنگی است که ساخت این 
پل در اختیار استان نیست و شرکت ساخت همراه ستاد 
وزارت خانه در حال ساخت آن هستند. متأسفانه ساخت 
پل طبق زمان بندی مشخص تمام نشده و تعلل داشته 
که طبق جلساتی تأکید شده که پیمانکار طی دو ماه کار 
را تمام کند. با اتمام این پل ۱۶ کیلومتر آزادسازی شده 

و به ۱۰ کیلومتر ابتدایی متصل می شود.
*برای ادامه مسیر پردیسان به جاده اراک چه 

تدابیری اندیشیده شده است؟
در این حوزه تقاطع غیر همسطح پردیسان به سمت 
اراک به طول ۳ کیلومتر نیز پیش بینی شده که در مرحله 
مشاوره و کار کارشناسی است، این پروژه در حال ورود به 
فاز خرید و تملک مسیر بوده و در دستور کار قرارگرفته 

تا به جاده اراک وصل شود.
*پل پردیسان یکی از مشکلات شهر قم شده 
است. 1۵0 هزار سکنه این منطقه مشکل تردد 
مواجه هستند و هیچ پاسخ مناسبی به این مطالبه 
مردم داده نمی شود، بعد گذشت تقریباً 8 سال 

چرا این پل هنوز به بهره برداری نرسیده است؟
که  تصمیمی  با  اما  از سال ۸۸ شروع شده  پل  این 
گرفته شد این پروژه را به دو ارگان شهرداری و اداره کل 
مسکن و شهرسازی )متولی وقت( واگذارشد که بخش 
تملکاتش بر عهده شهرداری و بخش ساخت پروژه به 
عهده اداره مسکن گذاشته شد. مشکل این پروژه به 
بخش تملکات برمی گردد که متأسفانه شهرداری بخش 
تملکات را قطعی نکرده است. حتی اداره راه با مسئولیت 
خودش جلساتی را با مالکین در استانداری هماهنگ 
کرده و معاون استاندار نیز به این مسئله ورود کردند و 
جلسات زیادی را گذاشتند، اما این اراده باید در مجموعه 

شهرداری به وجود بیاید تا تملکات نهایی شود.
حتی پیمانکار این پروژه ۸ ماه گذشته درخواست ماده 
۴۸کرده که پروژه را رها کند، زیرا هر بار که شروع به 
کار می کند مالکان جلوی کار را گرفته و مانع می شوند.

از دیگر سو پاسخ این تأخیر را می خواهند، اگر تملکات 
لوپ چهارم انجام نشود به ناچار پل را به همین شکل به 
بهره برداری می رسانیم، که در این صورت تنها می توان 
از ۶۰ درصد پل بهره برداری کرد. در این شرایط فقط 
کسانی که از قم به سمت پردیسان می روند می توانند 
از این پل استفاده کنند و کسانی که از سمت پردیسان 
قصد رفتن به جاده اصفهان دارند نمی توانند از این مسیر 

استفاده کنند.
*بلوار امام علی)ع( و متروی پردیسان در چه 

مرحله ای است؟
بلوار امام علی)ع( در پردیسان نیز هرچه سریع تر باید 
به نتیجه برسد و از پارسال مشاور داشته و طرح اداره 
راه تکمیل شده و در چند روز آینده به مناقصه گذاشته 
می شود و وارد فاز مراحل اجرایی می شود.برای متروی 
پردیسان هم ۲۵ هکتار زمین در اختیار شهرداری قرار 
خواهد گرفت که در کارگروه و شورای برنامه ریزی استان 
نیز هر چه  تا خط B مترو  هردو مصوب شده است 

سریع تر عملیات اجرایی آن آغاز شود.

ازدواج، بخشی از زندگی یک فرد است که طبیعتا به بچه دارشدن ختم می شود و 
نمی توان از نقش فرزند در زندگی مشترک یک زوج به سادگی عبور کرد. البته ناگفته 
هم نماند که در کنار فرزندآوردن، تصمیم گیری درخصوص تعداد فرزندان نیز این روزها 
به پرسشی جدی تبدیل شده است؛ اگر کمی توجه کنید، مشهود است که پیرامون مان 
پر شده از خانواده های تک فرزند و دو فرزند و دیگر کسی طعم خاله، عمو شدن و... را 

نمی چشد. 
 شروع خاموش یک فاجعه

دکتر امان الله قرایی مقدم استاد جامعه شناس در این باره، می گوید: ضریب افزایش 
جمعیت در ایران حدود ۱/۵ تا ۱/۶ است که خوشبختانه به عنوان تهدید مطرح نیست؛ 

اما این موضوع می تواند شروع خاموش فاجعه ای در جامعه باشد.
وی ادامه می دهد: باتوجه به فرمولی که وجود دارد، اگر خانواده ها دو فرزند داشته 
باشند، رشد جمعیت صفر است و اگر یک فرزند داشته باشند، رشد جمعیت منفی یک 
می شود و جمعیت به تدریج کاهش می یابد و ما نیروی انسانی جوان نداریم؛ بنابراین 
ازلحاظ اقتصادی، فرهنگی، نیروی نظامی و نیروی اداری با مشکل روبه رو می شویم؛ پس 

جامعه به سمت پیری سیر صعودی دارد.
این استاد جامعه شناس بیان می کند: متأسفانه درحال حاضر ۱۹درصد خانواده ها 
در جامعه  یک بچه  دارند که معمولا به دلیل تنها بودن، وابستگی، غم، خودخواه شدن، 

خودگرا، لوس بودن، خودشیفتگی و...، نمی توانند نقش خود را در جامعه ایفا کنند.
بچه دار نشدن تان را گردن این عوامل نیندازید

وی تصریح می کند: بیکاری، فقر و گرسنگی از شرایطی است که مانع بچه دارشدن 
می شود که البته ثروتمندان هم به علت مشکلات اقتصادی و اجتماعی بچه دار نمی شوند 
یا تنها یک فرزند می آورند؛ بنابراین افزایش جمعیت ازطریق آموزش وپرورش و ایجاد 

چشم انداز درستی از جامعه ازجمله شادی، کاهش طلاق و کار برای مردم جامعه بی تأثیر 
نیست. وی با اشاره به آمارهای گفته شده، بیان می کند: درحال حاضر حدود ۱۱میلیون 
مرد و زن مجرد داریم که ۵۴درصد از این مجردان کسانی هستند که یک بار ازدواج 

کرده اند و پنج میلیون آن ها بیکار هستند.
چرا زوج ها تک فرزندی را دوست دارند؟

فاطمه منفردپویا مشاور روان شناس و روانکاو، درخصوص میل خانواده ها به تک فرزندی 
تصریح می کند: امروزه دختران و زنان، سال های بیشتری را در مدرسه و دانشگاه سپری 
می کنند که این موضوع سبب تأخیر شرایطی ازجمله ازدواج و بچه دار شدن و حتی 
معاشرت بین خانواده ها و... می شود. البته ناگفته هم نماند که آرزوی داشتن کاری در 
خارج از منزل و داشتن تحصیلات هم سبب شده تا کمتر دختران و زنان به سمت ازدواج 

یا بچه دار شدن بروند.
همه مصائب تک فرزند بودن

اکثریت خانواده ها بر این باور هستند که به علت مشکلات فرهنگی یا اقتصادی و 
کمبود زمان برای فرزندشان، بهتر است یک فرزند داشته باشند تا بتوانند به بهترین 
نحو فرزند خود را آموزش دهند و در کنار آن با خود می گویند که بچه های دوستان و 
بستگان هستند تا کمبود فرزندشان برای داشتن یک خواهر یا برادر را جبران کنند؛ اما 
اگر قدری بیشتر توجه کنند، متوجه این موضوع می شوند که هیچ یک از آن ها نمی توانند 

جای خواهر یا برادر را در زندگی فرزندشان پر کنند.
نسرین امیری روان شناس کودک و نوجوان، در راستای این موضوع می افزاید: داشتن 
چند فرزند سبب تقسیم هیجانات در بین فرزندان می شود؛ به طوری که وابستگی والدین، 
حساسیت در مورد رفتارشان، مراقبت های بیش ازحد والدین که تأثیر منفی داشته است؛ 
ازجمله خودشیفتگی، لوس شدن، نداشتن استقلال و داشتن اضطراب کاهش می یابد. 

درواقع دیگر خانواده ها دید مالکیت به تنها یک فرزند ندارند، بلکه این احساس بین 
فرزندان شان تقسیم می شود.

کودکان تان را نازنازی بار نیاورید!
منفرد پویا با اشاره به عوارض روان شناسی که در تک فرزندی بروز می کند، معتقد 
است: در خانواده های تک فرزند بیش از اندازه به خواسته های غیرمنطقی که فراتر از توان 

مالی و حتی خارج از مرزها و قوانین است، گوش می دهند.
وی می افزاید: این توجه بیش ازحد والدین سبب می شود تا فرزند با واژه »نه« بیگانه 
باشد تا جایی که با شنیدن »نه« در اجتماع به تدریج دچار اندوه، غم، احساس تنهایی، 

وابستگی های کاذب، زودرنج، پرتوقع و کم صبری شود.
فرزند چندم خانواده هستید؟

تابه حال به این باور رسیدید که حضور شما در چندمین فرزند خانواده بر خصوصیات 
شما بی تأثیر نیست؟ بسیاری از شما دارای خصوصیات منفی و بسیاری از شما هم دارای 
خصوصیات مثبت هستید؛ مثلا در افراد تک فرزند، یکسری خصوصیات مثبت و یکسری 
خصوصیات منفی است، خصوصیات مثبت آن ها مرتب، منظم، باوجدان و وظیفه شناس، 
بسیار قابل اطمینان، عاشق واقعیت و از قبول مسئولیت های مختلف ترسی ندارند و اما 
خصوصیات منفی آن ها کمی کینه ای و پرتوقع، خشونت شدید، سرسخت، انتقال پذیر 

نیستند، بسیار حساس و احساسات شان خیلی زود جریحه دار می شود.
فرزند اول موش آزمایشگاهی خانواده!

حال بیاییم و حرفی از فرزند اول بزنیم؛ این افراد فکر می کنند در هر کاری حق با آن ها 
است. درواقع به دو دسته تقسیم می شوند؛ پرورش دهنده های مطیع یا متحول کنندگان 
سلطه جو که معمولا ایرادگیر، دقیق، عاشق توجه به جزئیات، وقت شناس و منظم هستند 
و به مسائل غافلگیرکننده به هیچ وجه علاقه ای ندارند. نقاط منفی آن ها معمولا بداخلاق، 

گاهی زودرنج، چون فکر می کنند که همیشه حق با آن ها است و ایرادگیر هستند.
بچه هم همبازی می خواهد

این روان شناس اظهار کرد: فرزندان در مدت زمانی نیاز به والدین و در یک بازه زمانی، 
نیاز به همنشینی و تقسیم هیجانات خود با همسالان خود دارند.

وی تصریح می کند: حضور خواهر یا برادر می تواند در مهارت های لازم اجتماعی 
نقش بسزایی داشته باشد؛ حال اگر کودک شما تک فرزند باشد، در کنار افرادی که 
سن شان بیشتر است، رشد می کند؛ بنابراین او طعم بازی های کودکی را نمی چشد. 
وی درخصوص بازی کردن والدین با فرزند خود، بیان می کند: بازی کردن با پدر و مادر 
به دلیل اینکه یکی باید اطاعت کند و دیگری دستور دهد)رابطه غالب و مغلوب( زیاد 

مناسب نیست.
درواقع هنگامی که کودک نقش مغلوب را بازی کند، به مرور احساس کمبود می کند و 
اگر نقش غالب را بازی کند، یک حس قدرت کاذب برایش پیش می آید؛ پس بهتر است 

که کودکان با همسالان خود بازی کنند.
وی با اشاره به بازی های گروهی می گوید: کودکان تا سن سه سالگی بازی های خیالی 
به منظور تصورکردن اشیاء به جای اسب و بازی های موازی یعنی در جمع همسالان 

هستند و در سن سه سالگی حتما باید تعامل بین کودکان صورت پذیرد.
فرزند، منش یک خانواده

جعفر بای محقق و آسیب شناس اجتماعی نیز در این راستا بیان می کند: فرزندآوری 
در جامعه ما یک مشکل فرهنگی است؛ به این منظور که ما قادر نیستیم برمبنای امتیازات 
اختصاصی که خانواده ها برای تربیت فرزند خود انتخاب می کنند، آموزش دهیم. وی 
ادامه می دهد: والدین خواهان جاودانگی در جهان هستند. درواقع حضور فرزندان شان را 
جانشینی در جهان از خود می دانند. حال باوجود مزاحمت هایی که در تربیت والدین در 
جامعه صورت می گیرد، والدین تمایل شان از فرزندآوردن کاهش می یابد؛ بنابراین باید 

در جامعه شرایطی ایجاد شود تا خانواده ها نگران مشکلات تربیتی فرزندشان نشوند.
منفرد پویا با اشاره به نحوه تربیت والدین تک فرزند عنوان می کند: این خانواده ها حتما 

باید کودک شان را در جامعه قرار دهند.

کارشناسان از آسیب های تک فرزندی در میان خانواده های ایرانی می گویند 

لزوم تغییر سیاست های جمعیتی 

فرسودگی شغلی واژه ای برای توصیف دگرگونی های منفی 
، نگرش ، روحیه و رفتار در رویارویی با فشارهای روانی مربوط 

به کار است. 
فرسودگی شغلی یک نشانگان روانشناختی است و بیشتر با 
شغل هایی که ساعات زیادی با انسان ها در ارتباط هستند، 
دیده می شود، فرسودگی شغلی کاهش قدرت سازگاری فرد با 
عوامل فشارزاست و سندرومی است مرکب از خستگی جسمی 
و عاطفی که منجر به ایجاد خود پنداره منفی در فرد، نگرش 
منفی نسبت به شغل و فقدان احساس ارتباط با مراجعان به 
هنگام انجام وظیفه می گردد . این سندروم ممکن است فرد را 
به سوی انواع بیماری های روانی و جسمانی سوق می دهد و از 
الگوی درازمدت تعامل ناسالم بین فرد و محیط ناشی می شود.

نشانه ها و مراحل فرسودگی شغلی
ممکن است یک شغل رضایت بخش به مرور زمان به منبع 
نارضایتی تبدیل شود و شخص را در جهت فرسودگی شغلی 
سوق دهد، نشانه های فرسودگی شغلی عبارتند از : کسالت ، بی 
تفاوتی ، کاهش اثربخشی ، خستگی ، ناکامی و حتی دلسردی. 
فرسودگی شغلی سه مرحله را پشت سر می گذارد . در مرحله 
اول شخص احساس می کند که از نظر عاطفی فرسوده شده و 
احساس ندارد ؛ از کار افتاده است و چیزی ندارد به دیگران بدهد 
. در مرحله دوم شخص بیش از پیش اهمال )سستی( نشان 
می دهد و به وظایف شخصی خود در محیط کار بی احساس 
می شود . در مرحله سوم شخص به این نتیجه می رسد که از 
نظر کاری ناموفق است و دیگر کاری برای انجام دادن ندارد، 
فرسودگی شغلی یک ساختار چند بُعدی است و از سه مؤلفه 

مرتبط با هم تشکیل شده است:
تحلیل عاطفی یا خستگی هیجانی

مسخ شخصیت
فقدان تحقق شخصی

مؤلفه اول تحلیل رفتگی یا خستگی هیجانی که به از دست 
رفتن انرژی های عاطفی شخص مربوط است و در این حالت 
سطح انگیزش فرد در اثر فرسودگی کاهش می یابد، این بُعد 

از فرسودگی شغلی دلالت بر پاسخ اساسی به استرس است .
در حقیقت خستگی عاطفی یک بُعد مورد نیاز برای تعریف 
فرسودگی شغلی است و بدون آن مفهوم فرسودگی ناقص است. 
به بیان دقیق ، خستگی عاطفی موجب می شود تا کارگران به 
لحاظ هیجانی و شناختی از کارشان فاصله بگیرند و احتمالًا این 
راهی برای مقابله با فشارهای کاری است . خستگی عاطفی در 
واقع وجود احساساتی است که در شخص نیروهای هیجانی 

خود را از دست داده و قادر به برقراری روابط عاطفی با دیگران 
نیست.

دومین مؤلفه فرسودگی شغلی مسخ شخصیت یا شخصیت 
زدایی است که در حرفه های خدمات انسانی در تعامل با مردم 
به عنوان یک شیء و اغلب بر اساس برچسب های مورد استفاده 
آشکار می شود. معلمان با فرسودگی شغلی در بُعد شخصیت 
زدایی نسبت به دانش آموزان خود بازخوردهای منفی ، بدبینانه 
و خصومت آمیز دارند . پزشکان با فرسودگی شغلی در بُعد 
شخصیت زدایی ، بیماران خود را به صورت یک شیء می بینند 
. درد او را احساس نمی کنند و بیمار خود را با نوع بیماری، 
شماره اتاق و تخت و غیره می شناسند مسخ شخصیت بُعد از 
خستگی عاطفی روی می دهد و در واقع نوعی پاسخ مستقیم 

به استرس شغلی است .
به عبارت دیگر مسخ شخصیت به پاسخ های غیر احساسی، 
نا مربوط و خشن نسبت به مراجعین )گیرندگان خدمات ( و 
همکاران و .. با سندروم فرسودگی احساسات منفی همراه با 
سرزنش دیگران اطلاق می شود .سومین مؤلفه شغلی ، احساس 
فقدان تحقق شخصی است، این مؤلفه به منزله کاهش احساس 
موفقیت فردی است، فرد احساس می کند که عملکرد وی 
همراه با موفقیت نیست، به عبارت دقیق تر ، عملکرد یا موفقیت 
ادراک شده ، جانشین عملکرد یا موفقیت واقعی می شود، بطور 
کلی فرسودگی شغلی زمانی رخ می دهد که کار انجام شده پس 
از مدت کوتاهی برای فرد نامفهوم جلوه کند. همچنین می تواند 
نتیجه اضطراب یا گوناگونی در کارهای مربوط به فرد و یا نتیجه 

اعمال فردی باشد .

فرسودگی شغلی چه زمانی روی می دهد 






